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Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

pet.hu

A NEVÜNK ÚJ,
A MINŐSÉG VÁLTOZATLAN

• Endokrinológia

• Gasztroenterológia

• Kardiológia

• Komplex emlődiagnosztika

• Laborvizsgálatok

• Proktológia

• Tüdőszűrés

• Ultrahang

 CT

 MR 

 PET/CT

Állami- vagy magán-
finanszírozott formában 
elérhető vizsgálataink:

Budapesten a XI. kerületben!

1117 Budapest Hunyadi János út 9-11. +36 1 505 8888 info@pet.hu

S Z U B J E K T Í V

Kevésbé rossz 
és még rosszabb hírek

Furcsa kettősség ez, hogy miközben Budaörs ismét 
a legélhetőbb város egy országos ranglistán a maga 

kategóriájában (lásd cikkünket a 4. oldalon), az itt élők 
egy része (hogy ők vannak-e többségben, azt nem tudom, 
de mindenesetre jó hangosak) folyton elégedetlen. És te-
gyük gyorsan hozzá: a konkrét esetekben okkal azok. 

Mert valóban sötétek (voltak!?) az energiatakaré-
kosra cserélt lámpák és a közvilágítás már-már életeket 
veszélyeztetett. (A zebráknál most kaptunk jobbakat!) 
Mert valóban iszonyú hosszú (volt?!) a várakozási lista a 
szakrendelésekre. (Van remény, hogy változik, de ehhez 
a saját zsebébe kellett nyúlnia a városnak.) Mert valóban 
kétszer annyit fizetünk (fizettünk?!) az agglomerációban 
a közösségi közlekedésért, mint a budapestiek. (Jó, de 
van saját, ingyenes kisbuszunk.) ... Hogy csak a most 
aktuális problémákról beszéljünk. De az elmúlt évek-
ből is ide hozhatnánk példának a leromlott színvonalú 
szemétszállítást, amit ugye kivettek a helyiek kezéből, 
központosítottak és utána kezdődtek a problémák. Az ön-
kormányzati fenntartásból visszaállamosított iskolákban 
a tankerület által elmulasztott felújításokat és ugyanott 
a budaörsi pótlék ellenére betölthetetlen álláshelyeket, 
szaktanárhiányt..., soroljam? 

A jelenlegi alighanem legsúlyosabb rossz hír, hogy 
2024. február 1-től megszűnt az évtizedek óta rendelke-
zésre álló 24 órás orvosi ügyelet. Budaörs hiába szerette 
volna Törökbálinttal közösen fenntartani, többek között 
az Országos Mentőszolgálat (OMSZ) szóvivője is kije-
lentette, hogy az ügyeleti ellátása az ő kizárólagos felada-
tuk és joguk. Sőt, azt is kijelentette, ők olyan jól ellátják 
ezt a feladatot, hogy nincs szükség mellette semmilyen 
saját önkormányzati finanszírozású magánügyeletre. 

Mikor e sorokat írom, még csak három nap telt el, 
tehát tapasztalatokról nem lehet beszélni, mivel jár majd, 
ha át kell menni ügyeletre a felnőtteknek Budakeszire, a 
gyerekeknek Érdre. De az, hogy Budakeszin 11 telepü-
lést kevesebb emberrel látnak majd el, mint eddig itt Bu-
daörsön kettőt, semmi jót nem vetít előre. Ahogy az sem, 
hogy egész Pest megyében három (!) gyermekügyelet 
maradt, a háromszög alakú megye három egymástól leg-
távolabb eső pontján. Az sem vetít előre semmi jót, hogy 
már javában az új rendszer szerint működik az ügyele-
ti rendszer, a háziorvosok azonban, akiknek kötelezően 
kell a saját településükön kívül ügyeletet vállalniuk, még 
semmi konkrétumot nem tudnak, hogy mikor és hova 
kell menniük és ott milyen eszközök állnak a rendelke-
zésükre. Senki nem állítja azt, hogy az ügyeleti rendszer 
eddig hibátlanul működött, sőt! De hogy attól miért lenne 
majd jobb, mert az elérhető ügyeleti pontok száma le-
csökkent (köztük ugye megszünt a budaörsi), az rejtély. 
Olcsóbb persze lehet ettől országos szinten. És az ellátási 
rendszerből eddig is nagyon kiesett kisebb települések 
számára lehet, hogy nem lett rosszabb a helyzet. De jobb 

sem, ez sajnos borítékolható. (Cikkünk az 5. oldalon.)
S ha már az OMSZ szóba került: az ügyelet megszű-

nésén kívül azzal is az országos médiába került Budaörs, 
hogy pár napja rosszul lett néhány gyerek a Herman is-
kolában. Ugyanis még szinte meg se vizsgálták őket, a 
katasztrófavédelem be sem fejezte az iskolában az ilyen-
kor szükséges méréseket, ellenőrzéseket, már felkerült 
egy közlemény a mentőszolgálat közösségi oldalára. 
Ezt pedig a hírversenyben - hivatalos forrásnak tekintve 
az OMSZ-t - pillanatok alatt átvette a média és mint a 
futótűz terjedt. Csakhogy pár óra múlva kiderült, hogy 
a mentősök az első közleményben a valóságosnál több 
gyerekről írtak, a valóságnál több mentőegység kivonu-
lásáról számoltak be és szén-monoxid mérgezésről, amit 
végül semmi nem igazolt. És furcsa is lett volna, mivel 
távfűtéses az épület, de a kémiaszertárban vagy más 
esetleges forráshelyeken sem találtak semmi ilyesmit. 
A kórházból a gyerekeket azonnal hazaengedték, illetve 
egy gyereket másnap. Komolyabb baja - hála az égnek! 
- senkinek nem lett. Ám egy napra jó nagy pánik tört ki 
és valljuk be, ez az eset, főként a különböző találgatá-
sok és kommentek (“még egy szén-monoxid mérő sincs 
ott” stb.)  jócskán rombolták az iskola hírnevét. És míg 
az eredeti hír több százezer emberhez jutott el, az iskola 
igazgatójának a pontosítása már jóval kevesebbhez. 

Most jönne tehát a tanulság: csak ellenőrzött forrásból 
higgyünk el bármit. Ok, de ez esetben mégis kit tekinthe-
tünk hiteles forrásnak? Az anyukát, aki gyereke kórházi 
ágya mellől azt írta a közösségi oldalon, hogy gázszi-
várgás lehetett? Honnan tudhatta volna? Az iskola igaz-
gatóját? De hiszen ő se tudhatta a vizsgálatok előtt, mi 
történt, csak azt, hogy - nagyon helyesen - ahol több gye-
rek hasonló tünetekkel van rosszul, ott mentőt kell hívni. 
Akkor az OMSZ-t? Hát igen. Itt kanyarodnék vissza az 
ügyeleti rendszer állami átszervezésére. Ez a változás 
egy hatalmas új feladatot tett még rá az eleve túlterhelt 
(ki, hány órát várt már a kiérkezésükre?!) mentősökre. 
Sajnos nem hiszem, hogy messze járnék a valóságtól, ha 
azt gondolom, a hermanos ügyben elhamarkodott és a va-
lós problémát eltúlzó kommunikáció és a mentőszolgá-
lat plusz terhei között van összefüggés. Nevezetesen az, 
hogy igazolni akarták: van ám elég kapacitásuk elhárítani 
a “katasztrófát”, mert lám most is azonnal ott voltak és 
máris tudták az okot és a megoldást! Hát nem..., nem tud-
ták. És félek, hamarosan lesznek majd olyan esetek, ahol 
semmit nem kell eltúlozni, mert valóban nagy a baj, de 
nem is sikerül a valódi katasztrófát megelőzni, elhárítani. 
Bárcsak, ne lenne igazunk! 

EllEr ErzsébEt
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E G YE N S Ú LY I N T É Z E T T E L E P Ü L É S I N D E X E 

Városunk az első
A 15 000 fő feletti tele-
pülések körében 
Budaörs, Biatorbágy, 
Gödöllő, Paks és 
Veresegyház szerezte 
meg az első öt helyet „A 
jövő települései 
Magyarországon – Az 
Egyensúly Intézet tele-
pülésindexe” sorrendjé-
ben, amiről  január 
17-én sajtótájékoztatón 
számoltak be 
Budapesten. Az esemé-
nyen a kutatókon kívül 
megjelent több érintett 
település polgármeste-
re vagy helyettese is.

 Boros Tamás az Egyen-
súly Intézet igazgatója 

köszöntötte a sajtótájékozta-
tó résztvevőit, majd Gémesi 
György   Gödöllő polgármes-

tere, a Magyar Önkormány-
zatok Szövetségének elnöke 
kapott szót. Budaörssel kap-
csolatban azt mondta, hogy 
miközben mindenki irigyli 
a város gazdagságát, azt so-
kan elfelejtik, hogy mások is 
kaptak 1990 után lehetőséget, 
de nem mindenki tudott élni 
vele, míg Budaörs igen.

Budaörsről  Wittinghoff 
Tamás polgármester azt emel-
te ki, hogy kicsit meglepődött 
azon, hogy ilyen jó helyezést 
értünk el, mivel hiába kiemel-
kedő Budaörsön az iparűzési 
adóból befolyt bevétel, ha az 
állam szolidaritási adó címén 
több milliárd forintot von el 
az önkormányzattól. Ennek 
ellenére igaz, hogy voltak fej-
lesztések, ha nem is milliárdos 
beruházások, és a szolgáltatá-
sok színvonala nem romlott, 
a város igyekszik a  szociális 
biztonságot garantálni, a vá-
rosvezetés ugyanis elsősorban 
ezekre kíván költeni. Arról is 

beszélt, hogy ennek ellenére 
sok kritikát kap például a kö-
zösségi oldalakon, melyek kö-
zött sok jogos. Tehát ez az első 
helyezés „örömteli, de nem 
lehet hátra dőlni.”

„Budaörs 2014 óta az 
első helyen szerepel ezen a 
listán,  de Paks is megőriz-
te negyedik pozícióját. Ezzel 
szemben Gödöllő (2. → 3.) és 
Veresegyház (3. → 5.) hátrébb 
került a sorban, miközben 
Biatorbágy a 13. pozícióból 
tört az élre. Utóbbi ráadásul 
azt is elmondhatja magáról, 
hogy a vizsgált időszakban a 
legnagyobb (+7,8 indexpon-
tos) fellendülésre volt képes. 
Biatorbágyot Komárom, Mo-
nor, Fót, illetve Cegléd követi 

a legtöbbet fejlődő városok 
körében.  AZ ELSŐ HELYE-
ZETT: BUDAÖRS Budaörs 
első helyezését többek kö-
zött az egy lakosra jutó nettó 
belföldi jövedelemnek (2,7 
millió forint), a tetemes egy 
főre jutó iparűzési adónak 
(330 ezer forint), illetve a 
diplomások kiemelkedő ará-
nyának (34 százalék) köszön-
heti. Bár elsőségét meg tudta 
tartani, a vizsgált időszakban 
több mint 3 indexpontot ve-
szített, így Biatorbágy mos-
tanra már esélyes kihívójává 
vált” – áll a tanulmányban.

A tEljEs tAnulmány itt érhEtő El:

http://egyensulyintezet.hu/

wp-content/uploads/2024/01/

Telepulesindex2024.pdf

 “VILÁGOSABB
 LESZ 

A GYALOGÁTKELŐ
HELYEK KÖRNYÉK”
Erről írtuk 2023. decem-

ber 6-án, amikor a képvi-
selőtestület döntött arról, 
hogy 20 millió forintot for-
dít az önkormányzat erre.  
Budaörs terüle-
tén ugyanis az 
elmúlt időszak-
ban megnőtt a 
járművezetők 
hibájából bekö-
vetkezett gya-
logosgázolások 
száma a kijelölt 
gyalogátkelő-
helyeken, ezek 
közül is a jelző-
lámpás forga-
lomirányítással 
nem rendelke-
ző helyszíne-
ken. „Történt 
ez annak ellenére, hogy 
az átkelők megvilágítása 
a szabványnak megfelelő-
en a megelőző szakaszhoz 
képest eggyel nagyobb ka-
tegóriájú megvilágítással 
rendelkezik, illetve az el-
múlt években több helyen 
is direkt gyalogosátkelő 
megvilágításra kifejlesztett 
fényforrásokat szereltek fel. 
A lakossági jelzések alap-
ján elkerülhetők lennének 
a további balesetek a je-
lenleginél még nagyobb 
megvilágítással, különösen 
a kiemelt forgalmú szaka-
szokon, mint például az 1. 
sz főút, a Károly király utca, 
a Szivárvány utca, a Far-
kasréti út egyes szakaszai” 
– állt az előterjesztésben. 
Ezekben a napokban meg 
is érkeztek az új lámpák, 
sorra kerülnek a helyükre, 
és amint az a közösségi ol-
dalakon a kommentekből 
kiderül, a lakosság megelé-
gedésére. Valóban sokkal 
nagyobb területet világí-
tanak be és érzékelhetően 
jobb lett általuk a közvilá-
gítás.

Jó hír az ingázóknak: 
MÁ R C I U S 1 TÓ L B U DA P E S T E N I S  E L É G A M E G YE   ( VAG Y O R S Z ÁG  ) B É R L E T

A (vár)megyebérlet (9450 
forint) és a Budapest-
bérlet (jelenleg 9500 
forint, de az ígéret sze-
rint csökken az ára) meg-
vásárlása helyett március 
1-től a BKK járatain is 
elég egy (vár)megyebér-
let, vagyis az ingázók 
utazásai költségei meg-
feleződnek. De az is jól 
jár, aki megyehatáron át 
is gyakran utazik, mert a 
18900 forintos 
országbérlet szintén jó 
lesz fővárosban is.

 „A mai nap jó híre, ma-
rad a Budapest bérlet, 

azaz nem növekednek a buszon 
utazó budaörsiek terhei. Kará-
csony Gergely és Lázár János 
megállapodtak, ezzel megoldó-
dott a hetek óta tartó bizony-
talanság. (…) A megállapodás 
még kedvezőbb. A megállapo-
dás legfőbb nyertesei az utasok, 
köztük kiemelten az agglome-
rációban élők, akik számára a 
megállapodás egyszerűbb és 
olcsóbb utazást tesz lehetővé: a 
megyebérlet (9450 forint) és a 
Budapest-bérlet (9500 forint) 
megvásárlása helyett ugyanis 
a jövőben elég lesz megvenni-
ük a megyebérletet, vagyis az 

utazásai költségeik megfele-
ződnek. Ezzel utazhatnak egész 
Budapesten és az agglomeráció-
ban!” – írta  a közösségi oldalon 
Wittinghoff Tamás polgármes-
ter január végén.

„A Budapest-bérlet válto-
zatlanul érvényes marad a fővá-
ros egész területén,  a Pest vár-
megyére váltott havi bérletet, 
illetve a havi országbérletet 
március 1-től a BKK járatain 
is elfogadják – erről állapodott 
meg Karácsony Gergely Buda-
pest főpolgármestere és  Lázár 
János építési és közlekedési mi-
niszter a főpolgármesteri hivatal 
január 29-i tájékoztatása szerint. 
Mindegyik bérletet mindkét fél 

árusítani fogja, minden értéke-
sítési csatornáján. A Budapest-
bérletből, a Pest vármegyei 
bérletből és az országbérletből 
származó bevételt, és az ahhoz 
kapcsolódó menetdíj-kiegészí-
tést – az adott érvényességi te-
rület sajátosságaihoz igazodóan 
–  teljesítményarányosan oszt-
ják meg. 

A Z Ö N KO R MÁ NY Z AT K E R E S I  A  M E G O L DÁ S T. . .

Megszűnt az ügyelet
Kevés olyan téma van, 
amiről olvasóink azon-
nali és hiteles tájékozta-
tást kérnek/követlenek, 
az egyik ilyen az egész-
ségügy. Azon belül most 
éppen az orvosi ügyelet. 
Hiszen az országos sajtó-
ban és a kormányzati 
hirdetésekben már 
2022-ben megjelent, 
hogy az állam miként 
alakítja át az országos 
rendszert, és pár hete 
az is, hogy 2024. február 
1-jén Pest vármegye is 
becsatlakozik az új rend-
szerbe. Ez azt jelenti, 
hogy Budaörsön február 
1-től megszűnik/meg-
szűnt a Kossuth Lajos 
utcában évtizedek óta 
rendelkezésre álló 0-24 
órás ügyelet.

 Február 1-jén reggel 
senki nem veszi már 

fel a korábbi ügyeleti tele-
fonszámot, bár előző nap az 
ott dolgozók még több ri-
asztásra is kimentek, illetve 
a rendelőben is fogadták a 
betegeket.   Néhány nappal a 
fordulópont előtt jelent meg a 
budaörsi önkormányzat első 
közleménye, hogy a változá-
sok bejelentése óta keresik 
Törökbálinttal közösen an-
nak a lehetőségét, hogy akár 
a két önkormányzat által fi-
nanszírozva, de ne szűnjön 
meg Budaörsön az ügyelet. 
Csakhogy ehhez a pénzen 
kívül (amivel a költségvetési 
tervben számolnak) számos 
hatóság engedélyére van szük-
ség, illetve meg kell találni a 
fenntartásához a jogi lehető-
ségeket.   Wittinghoff Tamás 
polgármester január 31-én egy 

kommentben a Facebookon 
ezt írta: “pillantnyilag meg-
tiltották (,hogy a budaörsi 
ügyelet tovább működjön - a 
szerk.)  Müller Cecília leírta, 
ez a mentőszolgálat kizáróla-
gos hatásköre. Azért keresünk 
valamilyen jogilag lehetséges 
megoldást...” 

AZ ÖNKORMÁNYZAT KÖZLEMÉNYE: 
Mától megszűnt Budaörsön a 24 órás orvosi ügyeleti ellá-
tás, a 1830-as központi számot lehet hívni!
Kedves Budaörsiek!
A kormány döntése alapján a mai napon megszűnt  
Budaörsön a 24 órás orvosi ügyeleti ellátás.
Budaörs és Törökbálint hosszú évek óta működtetett közö-
sen egy rendkívül hatékony sürgősségi ügyeleti rendszert, 
amely kiemelt fontosságú volt mind a gyermek-, mind a 
felnőttorvosi ellátás terén. Ez a 24 órás ügyelet eddig lehe-
tővé tette a két város lakosainak, hogy baj esetén gyors és 
szakszerű orvosi ellátásban részesüljenek. A kormány sza-
bályozása megakadályozza, hogy a magas színvonalon 
biztosított 24 órás orvosi ügyeleti rendszert 2024. február 
1-től tovább működtesse a két önkormányzat, annak elle-
nére, hogy a szükséges források rendelkezésre állnak.
Az ügyeleti ellátást 2024. február 1-től Budaörsön az Or-
szágos Mentőszolgálat veszi át. A mai naptól a  közpon-
tosított orvosi ügyelet a 1830-as egységes telefonszá-
mon  érhető el, ügyeleti időben jelentkező súlyos panasz, 
tünet esetén ezt a számot kell hívni.
Emellett él a mentők 112-es telefonszáma is, ahogyan 
eddig is, amennyiben sürgős orvosi segítségre van szük-
ség (pl. személyi sérüléssel járó baleset esetén, vagy ha 
életveszély vagy annak gyanúja áll fenn, szülészeti esemé-
nyeknél stb.)
Az új rendszer szerint a háziorvosi ügyelet hétköznap 
16:00-22:00-ig, hétvégén és ünnepnapon 08:00-14:00-ig 
a járási szakrendelő területén működik majd. Hétköznap 
22:00-08:00-ig, illetve hétvégén 14:00-08:00-ig az Országos 
Mentő szolgálat biztosítja a sürgősségi ellátást.  Ez azt is 
jelenti, hogy azok számára, akik személyesen keres-
nék fel az ügyeletet, a mai naptól a beteg gyerekeiket 
Érdre, a felnőtteket pedig Budakeszire kell vigyék, nem 
pedig az eddig megszokott helyen Budaörsre.
Budaörs önkormányzata jelenleg is keresi a megoldást. 
Mindent megteszünk annak érdekében, hogy a budaörsi 
lakosok számára ismét a városban legyen elérhető a ma-
gas színvonalú gyermek- és felnőtt orvosi ügyeleti ellátás.
Köszönjük megértésüket és együttműködésüket ebben a 
nehéz időszakban is.

Budaörs Város Önkormányzata 
Budaörs, 2024. február 1.
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A Z E G É S Z S É G E S É L E T M Ó D R Ó L 34.  R É S Z

Finom saláták télen is
Az egészséges életvitelről szóló sorozatunkat a 3. részben a táplálkozásról közölt gondolatokat folytattuk arról, 
hogy nem kell a tavaszt megvárni a friss saláták elkészítéséhez. Szerzőnk Szóka Ákos egy internetes salátázó üze-
meltetője. Majd a 4. részben Lehőcz Éva, egy 60+-os hölgy osztotta meg olvasóinkkal a saját tapasztalatait. 

 Az egészséges ételek kreatív 
világa nemcsak ételt, hanem 

életstílust is kínál. A kreatív saláták, 
friss alapanyagok és egy kis otthoni 
varázslat segíthetnek az egészsé-
günk megőrzésében. Miért pont a 
saláták? Mert sokoldalúak, ízlete-
sek és a táplálkozásunk szempont-
jából rendkívül előnyösek. 

Téli alapanyagok: hol talál-
hatjuk meg?

Lokális piacok és zöldsége-
sek: a helyi piacok és zöldségesek 
télen is kínálnak néhány olyan 
alapanyagot, amelyek jól meg-
állják a helyüket a salátáinkban. 
Ilyenek lehetnek a lila káposzta, 
sárgarépa, cékla és fehér répa. 
De több boltban is találhatók télen 

is friss zöldségek, mint például spe-
nót,  saláta, retek, brokkoli és 
karalábé. És néhány online áruház 
télen is kínál elsősorban fagyasz-
tott friss zöldségeket. Győződjünk 
meg azonban az alapanyagok mi-
nőségéről és eredetéről!

bővEbbEn, konkrét rEcEptEkkEl: 

http://budaorsinaplo.hu/

egeszseges-es-finom-salatak-telen-

sorozatunk-ezzel-folytatodik/

Lehőcz Éva vagyok, pedikűrös 
immár több, mint 20 éve, és közel 3 
éve életmód tanácsadóként is tény-
kedek. Előtte 20 évig egy irodában 
koptattam a széket. Aztán ahogy 
teltek-múltak az évek, 40 év felett 
elkezdett a testem jelezni: Hahó!! 

Velem ki törődik? Ekkor kezdtem el 
sportolni az ülőmunka ellensúlyozá-
saként, belevetettem magam annak 
a tanulmányozásába, hogy hogyan 
is lehet nekem JÓL-létem.

(...)  Apró lépésekkel is lehet 
szépen előre haladni! Elsőként a 
fehér cukrot, fehér lisztet száműz-

tem itthonról. Fontosnak tartom 
azt, hogy minél gyakrabban együnk 
olyan ételt, amit én főzök itthon, és 
nem félkész, feldolgozott élelmi-
szerből készül. Inkább használok 
friss hozzávalókat, esetleg mirelitet 
(persze abból is legjobb, ha a kis-
kertben terem). Igyekszem több 
salátát, vagy párolt zöldséget ké-
szíteni, mint régebben. Persze senki 
ne gondolja, hogy szent vagyok, ná-
lunk is előfordul sültkrumpli, vagy 
egy-egy pizza. A fő hangsúly az 
arányokon és a mértékletességen 
múlik. (...)

A tEljEs cikk, Ami mEsszE  
nEm csAk A táplálkozásról szól: 

http://budaorsinaplo.hu/
az-egeszseges-eletmodrol-60-osan-

elkezdett-a-testem-jelezni-haho-
velem-ki-torodik/

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

BUDA1/23/09BN1

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

06 (30) 220 3624

budaors@widex.hu

Sport utca 2-4.

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

AUCHAN KORZÓ BUDAÖRS

06 (30) 220 3624

Sport utca 2-4.

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

BU/24/01BN1

EGY ACCU-CHEK ACTIVE KIT

VÉRCUKORSZINT MÉRŐ

SZETTET KAP AJÁNDÉKBA*

ÚJ ÉV, ÚJ LEHETŐSÉG,

TEGYEN AZ EGÉSZSÉGÉÉRT!

JÖJJÖN BE HOZZÁNK INGYENES

HALLÁSVIZSGÁLATRA, MOST

*Minden 50 év feletti új ügyfél , akinek hal lásvizsgálati eredménye meghaladja az átlag 30 dB-t egy Accu-Chek Active KIT vércukorszintmérő

szettet kap. Az akció 2024. január 1 1 -től a készlet erejéig tart. Amennyiben van hal lókészüléke, kérjük, hozza magával a kiskönyvét.

Az Accu-Chek Active Kit gyógyászati segédeszköznek minősül . A kockázatokról olvassa el a

használati útmutatót, vagy kérdezze meg kezelőorvosát!

C É LTÁ M O G ATÁ S T K A P OT T A S Z A K R E N D E LŐ A VÁ R O S TÓ L

Hol tart az előjegyzési idők 
csökkentése?

December elején 167 
millió forintos kapaci-
tásbővítő támogatást 
szavazott meg a budaör-
si képviselőtestület a 
helyi járóbeteg-ellátás 
számára. A szakrendelő 
cserébe azt vállalta, 
hogy 2024. március 
31-éig hat szakterüle-
ten egy hónapra csök-
kenti az előjegyzési 
időt. Megnéztük, hol 
tart most a folyamat.

Az elmúlt években a NEAK 
által biztosított normatívák 
az egyészségügyi rendszer 
átalakításának során nem 
tudtak lépést tartani a meg-
ugró beszerzési és üzemel-
tetési költségekkel, illetve 
az orvosfizetésekkel, ezért a 
budaörsi járóbeteg-ellátást 
a korábbi modellben már 
nem lehetett kielégítően fi-
nanszírozni – erről beszélt 
decemberben Zsákai Zol-
tán, a budaörsi egészség-
ügyi központot üzemeltető 
TritonLife Magánkórházak 
Zrt. fekvőbeteg-ellátásért fe-
lelős üzletág-igazgatója. Bár 
sürgős esetekben a szakren-
delő korábban is humánusan 
járt el – más szóval egyedi 
elbírálás alapján az orvosok 
soron kívül fogadták azokat, 
akik számára a várakozás 
szenvedéssel vagy az élet-
minőség jelentős romlásával 
járt volna –, az előjegyzési 
idők több szakrendelésen 
tovább nőttek, ami tarthatat-
lanná vált. Az egészségügyi 

központ jelzésére a város ve-
zetése támogatóan reagált, 
ennek nyomán a budaörsi 
képviselőtestület december 
elején 167,4 millió forintot 
szavazott meg a szakrendelő 
számára.

Fontos részlet, hogy a város 
ezt az összeget nem „álta-
lában”, pláne nem – ahogy 
ez az egészségügyben sok-
szor megesik – valamilyen 
adósság utólagos törleszté-
sére adta, hanem szakmai 
szempontok alapján, célhoz 
kötötten, szigorú feltételek 
mellett a kapacitások bőví-
tésére. Az önkormányzat és 
az egészségügyi központ 
abban állapodott meg, hogy 
hat akut területen a szakren-
delő március 31-ig az elő-
jegyzési időt egy hónapra 
csökkenti (és ott is tartja). 
Hol tart ez a folyamat? Kikér-
tük az adatokat.

Kardiológia 

Új orvos, dr. Simkovits Dáni-
el érkezésével – a meglévő 
asszisztencia segítségével 
– heti tíz órával nőtt a ren-
delési idő a szakrendelésen. 
A december elején még 4,5 
hónapos előjegyzési idő 
mostanra 6,5 hétre csökkent; 
az ellátási területről érkezők, 
vagyis a budaörsi és her-
ceghalmi lakosok kéthetes 
előnyt élveznek.

Ortopédia

Az ortopédusok csapata dr. 
Harrira M. Fahed személyé-
ben új specialistával bővült, 
ami plusz 16 óra rendelési 
időt jelent hetente. Emellett 

a budaörsi betegellátásban 
már hosszú ideje közremű-
ködő szakorvosok is további 
órákat vállaltak a várólista 
ledolgozása érdekében. A 
megnövekedett óraszámo-
kat az egészségügyi központ 
rutinos asszisztenciája szol-
gálja ki. Az előjegyzési idő 
3-ról 2 hónapra csökkent a 
szakrendelésen; a budaörsi 
és herceghalmi páciensek 
kéthetes előnyt élveznek. 

Diabetológia

A szakrendelésen sok a gon-
dozási jellegű találkozó, a 
visszatérő páciens. Új orvos 
vagy asszisztens nem csatla-
kozott, az egyészségügyi köz-
pont a jelenlegi rendeléseket 
tarja karban és fejleszti. Az új 
betegek 2-3 hónapra kapnak 
időpontot.

Nőgyógyászat

A rendelési óraszám heti 8-ról 
12 órára történő növelését a 
szakrendelő a már korábban 
is az intézményben dolgozó 
szakemberekkel oldja meg. 
Az ellátási területről érkező 
páciensek kéthetes előnyt 
élveznek, illetve a kiegészí-
tő órákban kizárólag őket 
fogadják. Az előjegyzési idő 
december elején 2 hónap 
volt, jelenleg már csak 5 hét.

Szemészet

A szakrendelés dr. Erdem 
Kaan Okan érkezésével két 
éve kapott új lendületet, 
az ő rendelési ideje tovább 
bővülhet. Az előjegyzési idő 
jelenleg egy hónap körül 
van – december elején még 5 

hónap volt. A helybeliek két-
hetes előnyt élveznek.

Ultrahang-
diagnosztika

A rendelési idők bővítésével, 
változatlan személyzettel si-
került jelentősen csökkente-
ni a várakozást: jelenleg már 
2 hétre is lehet időpontot 
kapni. Az ellátási területről 
érkezők az ultrahangos vizs-
gálatnál is kéthetes előnyt 
élveznek.

További lépések jöhetnek

Decemberben az önkor-
mányzat és a szakrendelő 
vezetése utalt rá, hogy ked-
vező tapasztalatok esetén 
az előjegyzési idők csökken-
tését szolgáló program más 
területekre is kiterjeszthető. 
Zsákai Zoltán érdeklődé-
sünkre elmondta: jelenleg 
arra koncentrálnak, hogy 
gyors eredményeket érjenek 
el, amit nehezít, hogy tart a 
szokásos év eleji roham, a 
betegszám ilyentájt sokkal 
nagyobb, mint máskor. Az 
igazgató korábban jelezte: 
azok a szakrendelések élvez-
nek prioritást, amelyeken a 
hosszabb várakozás jelentős 
egészségügyi hátrányt okoz, 
illetve amelyeken érdemben 
van lehetőség javítani a Bu-
daörsön élő betegek ellátási 
körülményein. A konzultáció 
az önkormányzat és az egész-
ségügyi központ között fo-
lyamatos.
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“Én már nem akarok 
aktív lenni a közéletben”

 
Tollner József az Illyés 
gimnázium matektaná-
ra az egyik fő szervezője 
ma az oktatás ügye mel-
letti helyi demonstráci-
óknak. Így nem is volt 
annyira meglepő, hogy 
amikor az “Erről írtunk 
10, 20 és 30 éve” című új 
sorozatunkhoz a 2023 
decemberi számunk 
készítésekor az 1993-
ban megjelent cikkeink 
között keresgéltünk, a 
tanár úr, mint a helyi 
Fidesz új elnöke nyilat-
kozott lapunknak. (...)

 Emlékszel még erre az 
1993-as  nyilatkozatodra? 
Hogy keveredtél bő 30 évvel 
ezelőtt a Fideszhez?

A nyilatkozatra nem em-
lékszem, de a cikketeket ol-
vastam. Úgy kezdődött, hogy 
ott voltam Nagy Imre újrate-
metésén 1989-ben a Hősök 
terén és Orbán Viktor beszé-
de után úgy éreztem, köztük a 
helyem. (...)

A budaörsi Fidesz csoport 
tagja  tehát akkor   lettem, és  
miután az akkori vezető Sel-
meczi Gabriella bekerült az 
országos elnökségbe, engem 
választottak meg helyette. Ne-
kem addig volt szimpatikus 
a Fidesz, amíg nem láttam 
belülről. Miután budaörsi el-
nökként személyesen is talál-
koztam a vezetőkkel, köztük 
Orbánnal, onnantól számom-
ra nagyon visszatetsző volt az 
a primitív, alpári, arrogáns 
viselkedés, amit a zártkörű 
beszélgetéseken tapasztal-
tam  tőle. (...) A saját pártján 
belül is elnyomta a potenciális 

riválisait. (...) Miután annyi-
ra ellehetetlenítette ezeket az 
embereket, hogy jobbnak lát-
ták elhagyni a pártot, én ma-
gam is úgy döntöttem, hogy 
nincs ott a helyem, és a Fidesz 
budaörsi elnökeként 1994-
ben kiléptem a pártból.

 
 És mikor, miért érezted 

úgy, hogy neked újra be kell 
szállni a politikába, ponto-
sabban az oktatásért zajló 
demonstrációkon miért vál-
lalták ismét aktív szerepet?

Ez még korábbra, 1988-ra 
nyúlik vissza, akkor alakult 
meg a Pedagógus Szakszerve-
zettel szemben alternatívaként 
a Pedagógusok Demokratikus 
Szakszervezete (PDSZ). (...) 
Bárki volt is kormányon, min-
dig ki kellett állnunk a peda-
gógus érdekek mellett.

 
 Akkor ez azt jelenti, hogy 

a Magyar Bálint vezette Ok-
tatási Minisztériummal - ak-
kor legalább volt ilyen - sem 
voltatok elégedettek?

Velük a pénz miatt nem 
voltunk elégedettek. A pénz-
zel sosem lehettek a peda-
gógusok elégedettek, de a 
Magyar Bálint féle vezetés 
legalább hagyott dolgozni 
bennünket. Abban az időben 
lehetett iskolát csinálni. Az 
Illyés is akkor lépett arra az 
útra, amiből a jelenlegi ki-
alakult. Az érdekképviseleti 
munka - az enyém is - 2010 
után erősödött fel, mert ami 
ezután történt egyszerűen 
borzasztó. Mindenki tudta, 
hogy baj van, de minden erő-
feszítésünk ellenére nem si-
került a pedagógustársainkat 
meggyőzni arról, hogy egysé-
ges fellépéssel eredményesek 
lehetünk, és megakadályoz-
hatjuk ezt az őrületet, amit 

a kormány kitalált, és azóta 
végig is vitt. A most kapott 
alamizsna miatti örömködés 
után pedig úgy érzem, végleg 
eldőlt, hogy a pedagógustár-
sadalom behódolt.

 
 Tehát ha jól értem, megint 

kiábrándultál a politikából és 
elég a közéleti szereplésből?

Igen, valahogy így.

 Ugorjunk az elejére! Mi-
ért lettél tanár és miért pont 
a matek?

Ősiben, egy Veszprém 
megyei kis faluban nőttem fel, 
ahol (...) már az elsős tanító 
nénim miatt úgy gondoltam, 
hogy nekem is tanítanom kell. 
(...) Majd általános iskola har-
madik-negyedik osztályában 
volt egy “őrült”  tanítóm, aki 
azt mondta: gyerekek, felejt-
sétek el az órarendet, ezen a 
héten csak számtanóra lesz. 
Az osztálytársaim nagyon 
utálták a heti 20-25 matek-
órát, de nekem ez nagyon tet-
szett, és talán itt dőlt el, hogy 
matekot fogok tanítani. 

(...) A matek a probléma-
megoldás eszköze. Szerencsé-
re maga a tantárgy is ebbe az 
irányba változott. A kétszin-
tű érettségi bevezetése óta 
ez még erősebben igaz, mert 
életszerűbbek lettek a felada-
tok, az életben való eligazo-
dásban segítenek az iskolában 
tanultak. 

 
  Hogy kerültél Budaörsre?

Az ELTE kollégiumában 
laktam a Budaörsi úton, ami-
kor 21 évesen megismertem a 
páromat, aki akkor már Buda-
örsön lakott. Abban az időben 
nem volt egyszerű lakáshoz 
jutni.  (...) miután mindketten 
a Budaörsi 2. számú Általános 
Iskolában (mostani Herman) 

tanítottunk és megszületett 
első gyermekünk, lehetőséget 
kaptunk arra, hogy sok köl-
csönnel ugyan, de lakáshoz 
jussunk. A lakótelepen húsz 
évig laktunk, majd elkezdtünk 
építkezni Pátyon. Ami pedig a 
munkát illeti: az általános is-
kolában matek-fizikát tanítot-
tam, mert Szegeden a Juhász 
Gyula Főiskolán matek-fizika 
szakon végeztem, innen ke-
rültem át a gimnáziumba 4 év 
után. Először csak heti egy na-
pon óraadóként technikát ta-
nítottam, majd teljes állásban 
matematikát. Közben elvégez-
tem Debrecenben a Kossuth 
Lajos Tudományegyetemen a 
gimnáziumi tanításhoz szük-
séges matematika kiegészítő 
szakot.

 
 Soha nem fordult meg 

ennyi év alatt a fejedben, 
hogy valami mást csinálj?

De igen. Sőt, a tanítás mel-
lett folyamatosan kellett mást 
is csinálnom. Hosszú éveken 
keresztül a h        , tartja a kap-
csolatot a szülőkkel, a szakta-
nárokkal, ha baj van, segít, ha 
nem tud segíteni, megkeresi 
azt, aki tud. (...)

 Hogy tudod elérni, hogy 
őszinték legyenek veled a gye-
rekek?

- Talán érzik, hogy korrekt 
vagyok, és amit elmondanak, 
akár a szülőkkel vagy a taná-
rokkal kapcsolatban, azokkal 
az információkkal nem élek 
vissza. Egyébként szerintem 
az nem fontos, hogy min-
den diák az osztályfőnöké-
vel legyen a legbizalmasabb 
kapcsolatban, ennél sokkal 
fontosabb az, hogy mindenki 
számára legyen valaki az is-
kolában, akiben bízik, akihez 
bátran odamegy. (...)

(...) Ma már sok volt di-
ákom életét követem a kö-
zösségi média felületein, és 
persze vannak olyanok, akik 
személyesen keresnek meg és 
mondják el, miként élnek. 
Időnként meghívnak diplo-
maosztóra, de több esküvőn 
is voltam már. Többen vannak 
olyanok is  a  volt osztályaim-
ból, akik egymással házasod-
tak. 

 
 Látsz ismerőst ezen a ké-

pen? Esetleg saját magadat?
- Nahát, ez a tavaly nyári 

Ultrabalaton futóversenyen 
készült. (...)

  Gyerekkoromban és 
még fiatal felnőtt korom-
ban is sportoltam. (...) Aztán 
harminc évnyi mókuskerék 
következett, közben épít-

kezés Pátyon, építkezés a 
balatonendrédi telkünkön, 
ami ugyan fizikai munka volt, 
de a sport teljes egészében ki-
maradt. Egészen addig, amíg 
néhány éve bekerült a tantes-
tületünkbe Vereczkei Noémi 
kolléganőm, aki feltette a kér-
dést: ki lenne az, aki szívesen 
elindulna az Ultrabalatonon? 
(...) én 11 kilométert futot-
tam le mind a két napon. (...) 
Nyáron egy nap alatt körbebi-
cajoztam a Balatont, ez a 209 
kilométer is jól esett. Ajánlom 
mindenkinek ezt az új hob-
bit, de azt nem, hogy várjon a 
kezdéssel 60 éves kora utánig.   

(...)
 Azt hogyan éled meg, 

hogy amikor elkezdtél dol-
gozni az Illyésben, akkor még 
egy egészen másfajta iskola 
volt, mint amilyen mára lett?

Amikor idekerültem, ak-
kor ez az iskola a megszűnés 
szélén állt. (...) A ‘90-es évek 
elejétől innen jött fel szépen, 
lassan az intézmény és lett az 
ország egyik legkeresettebb 
gimnáziuma. Szerintem fan-
tasztikus, amit az itteni is-
kolaigazgatók vezetésével az 
egész tantestület elért. Ez egy 
nagyon hosszú folyamat volt, 
sok minden segítette. Az új 
épület, a közgazdasági szak-
középiskolai képzés  beveze-
tése, a nulladik évfolyamos 
nyelvi képzés, a hat évfolya-
mos képzés a matematika  ta-
gozattal. És ez mind-mind 
vonzotta ide a gyerekeket, és 
talán a 2000-es évek elejére 
már volt olyan híre az iskolá-
nak, hogy tényleg a jók kerül-
tek ide.

 Szerinted nincs annak a 
településen élő gyerekekre ne-
gatív hatása is, hogy ha egy 
iskola annyira jó, hogy csak 
a kitűnőket veszik fel? Illet-
ve tanárként nem hiányzik 
a tehetséggondozás mellett a 
nehezebben teljesítők felzár-
kóztatása, mint szép feladat?

- Persze, jó lenne, ha Bu-
daörsről több gyerek kerül-
hetne be ide. De azok is, akik 
nem jutnak át a felvételi ros-
tán, ebbe a mostani Illyésbe 

szeretnének járni, és nem 
abba, amilyenné esetleg pár 
év múlva válna amiatt, mert 
előnyben részesítjük a helyie-
ket. Jelenleg egyébként nagy-
jából a tanulók egyharmada 
budaörsi, egyharmada buda-
pesti és egyharmada az agglo-
merációból ingázik hozzánk. 
Tanárként mit tartanék jónak? 
Természetesen az integrációt, 
a körzetesítést, de ahhoz egy 
másféle oktatáspolitika kell. 
Mert tényleg arról van szó, 
hogy az ország szempontjából 
nem normális, hogy bizonyos 
iskolák lefölözik a jókat. De 
ebben a helyzetben, amiben 
az oktatás ügye ma Magyar-
országon van, gyakorlatilag 
ránk kényszerítik ezt. Egy ide-
ális világban azonban azt kel-
lene csinálnunk, amit például 
a finnek, ahol körzetes iskolák 
vannak, és ahol minden iskola 
jó. És megint eljutottunk oda, 
ahonnan elindult ez a beszél-
getés, hogy az országos okta-
táspolitikának nagyon meg 
kellene a gyerekek érdekében 
változni.

(...) Igazából a hozzánk 
járó gyerekeknek sem jó, hogy 
burokban vannak, aztán ami-
kor innen kikerülnek, szem-
besülnek azzal, hogy nemcsak 
olyanok az emberek, mint az 
osztálytársaik, akikkel itt ta-
lálkoztak. Tehát az integráció 
a további életük szempontjá-
ból is jó lenne. Amikor köz-

tük, köztünk vannak olyanok, 
akiken lehet segíteni, példá-
ul a tanulásban, vagy akár a 
helyváltoztatásban. Pályám 
kezdetén volt egy mozgássé-
rült tanítványunk, aki sokkal 
többet adott az osztályának, 
mint amennyit az osztály 
adott neki, pedig hozták-vit-
ték a lépcsőn is gólya viszi a 
fiát helyzetben.

(...)
 Mire cserélted, cseréled le 

a közéleti szerepléseket?
Arról már beszéltünk, 

hogy elkezdtem újra sportol-
ni, sétálgatni a természetben 
és észrevenni szép dolgokat, 
amikre eddig nem volt időm. 
Két évem van még a nyugdí-
jig, de már most kicsit nyugi-
sabb életet élek.

 És el is mész majd nyug-
díjba?

Nem tudom. (...)
Sok pótolni valóm van. 

Mint mondtam, én már nem 
akarok aktív lenni a közélet-
ben, abba kicsit belefárad-
tam..., aztán kitudja. Szokták 
mondani: soha ne mondd, 
hogy soha.

 bé - EE

A húzásokAt (...)-tAl jElöltük. 
A tEljEs cikk itt olvAshAtó: 

http://budaorsinaplo.hu/

vendegsegben-tollner-jozsefnel-

aki-az-illyes-torteneteben-a-

leghosszabb-ideje-osztalyfonok/
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Szülők a                            -ról
A Mátrix Suli Budaörsön négy éve van   jelen, bár 
maga az oktatással foglalkozó vállalkozás idén volt 
25 éves. Lapunkban olvashattak már róla a tulaj-
donos igazgatónő és az itt tanítók szemszögéből. 
Mini-interjú sorozatunkban a szülőket kérdezzük. 
Ezúttal egy édesapa

- Fiúnk idén szeptembertől tanul a Mátrixsuli 5. osztályában - 
válaszolta kérdésünkre Prokopy Zoltán. Majd így folytatta: - Az iskola 
kiválasztásánál mint legfontosabb szempontokat a távolságot és 
hatékony tanítást vettük figyelembe, mert gyermekünk sportol a 
hét minden napján délutánonként, ezért szoros időbeosztású. Ezért 
bizonyult jónak számunkra a tömbösített órák tanrendje, ami azt 
jelenti, hogy egymás után több, azonos tantárggyal foglalkoznak, így a 
tanítás legkésőbb 13 órakor befejeződik. Így egy-egy tantárgyra több 
egybefüggő idő jut megérteni a hosszabb, bonyolultabb tananyagokat 
anélkül, hogy meg kellene a gondolatmeneteket szakítani, akár több 
napra is.

Sportolóknál gyakori, hogy magántanuló lesz a gyerek, de mi 
ezt nem szerettük volna, hiszen akkor kimarad a közösségből, ezért a 
beiratkozáskor kicsit idegenkedtünk az amúgy előnyként kiemelt kis 

osztálylétszámtól. Azóta azonban igazolódott, hogy ez valóban inkább 
előny, hiszen ez teszi lehetővé, hogy a foglalkozásokon minden egyes 
tanuló a saját egyéni képességei szerint haladjon, vagyis minden 
gyerek adottságai, érdeklődése figyelembe vehető a tanítás folyamán.

Végül, de nem utolsó sorban: gyermekünk korábban szorongva 
ment be az iskolába, ami nagy mértékben csökkent és van rá esély, hogy 
megszűnhet. Annak köszönhetően, hogy az általunk korábban ismert 
iskolákhoz képest jóval közvetlenebb kapcsolat alakult ki itt tanár és 
tanuló között, hiszen ahogy mondtam, minden diákra több figyelem 
juthat az alacsonyabb létszám miatt.

ISKOLAVÁLTÁSON GONDOLKODTOK? 
Folyamatos beiratkozási lehetőség a MártixSuli Általános Iskolába! 
Gyertek el és ismerjétek meg egyedi képzési rendszerünket, 
pillantsatok be a színfalak mögé!  
https://vimeo.com/900657358/7e84e1c234
Szeretettel várunk, bármely évfolyamba!

HELYSZíN: 2040 Budaörs, Komáromi u. 16.
Minden hónapban szülői tájékoztató (legközelebb 2024. február 8-án 15-17 óra), az 
aktuális időpontok itt: http://www.facebook.com/matrixsulibudaors
Regisztrálj alábbi elérhetőségeinken: info@matrixsuli.hu +36 70 770 2256

B U DAÖ R S R Ő L I N D U LT…

A Logiscool 10 éves sikertörténete 
30 országban 180 oktatási 
intézmény, 210 ezer gye-
rek (360 ezer olyan, aki 
legalább egy bemutatón 
részt vett). És még sem 
egy multi cég ről van szó, 
hanem a Logiscoolról, 
amit tíz évvel ezelőtt – 
hol máshol? – Buda örsön 
alapított egy házas pár  
dr. Breuer Anita  
és Csitári Gyula.

 A cél akkor az volt, hogy 
a saját két gyermeküknek 

találjanak egy jó, informatikát 
oktató iskolát, és miután nem 
találtak, hát megcsinálták nekik. 
A cél ma már az, hogy néhány 
éven belül 1 000 000 (1 millió!) 
gyerek vegyen részt a Logiscool 

valamelyik, a digitális világ-
ban eligazító, egyedi fejlesztésű 
kurzusán a világban. A tizedik 
születésnapi ünnepségre január 
23-én délután a sajtó (köztük 
lapunk) munkatársai is meghí-
vást kaptak, és ott voltak termé-
szetesen az alapítók, a franchise 
hálózathoz csatlakozott további, 
helyi iskolaalapítók, a pénzügyi 
befektetők, néhány szülő és per-
sze gyerekek. 

Budaörsi újság lévén azt 
tudakoltuk dr. Breuer Ani-
tától, hogy a vállalkozásukat 
2014-ben  miért pont Budaör-
sön  hozták létre.  „Jelenleg is  a 
budaörsi a mintaiskolánk,  ide 
hívjuk az érdeklődőket, hogy 
megnézzék a működést. És azért 
Budaörs, mert ez a város a szí-
vünk csücske, itt dolgozott a fér-
jem a Logiscool előtt is, ide jártak 
a gyerekeink óvodába, iskolába, 

nagyon nyitott, az innovációra 
fogékony a légkör. Az iskolákkal 
– és nemcsak az általános isko-
lákkal, hanem most már az Illyés 
Gyula Gimnáziummal is – na-
gyon jó a kapcsolatunk.”

Az ötlettől az elhatározásig, 
hogy létrehozzák az iskoláju-
kat mintegy fél óra telt el, illet-
ve 2014. január 27-ig, amikor 
délután 3-kor az első 106 gye-
rekkel elkezdődött az oktatás, 
talán néhány hét - mesélte el 
Anita.  Amihez Gyula hozzá-
tette, hogy a franchise hálózat 
kialakításába csak belesodród-
tak, hiszen nagyon gyorsan és 
rengeteg érdeklődést, ajánlatot 
kaptak, hogy máshol is kellene 
ilyen. De  külföldre 2018-ban 
már tudatosan mentek  újabb 
partnereket találni.  „Vannak 
sikeres és talán kevésbé sikeres 
partnereink is, de mindenkit az 

jellemez, hogy  borzasztóan hi-
szünk benne”  – fogalmazott a 
házaspár. És ami talán a legfon-
tosabb és többször is elhangzott 
az ünnepségen, hogy a gyerekek 
az órákat nem igazán tanu-
lásként élik meg, hanem játék 
számukra, amikor megírják pél-
dául életük első számítógépes 
programját.

A tEljEs cikk itt olvAshAtó: 

http://budaorsinaplo.hu/

a-logiscool-10-eves-sikertortenete-

budaorsrol-indult/

Bővebb információ  
és jelentkezés:

logiscool.com

Logiscool táborok
Több, mint 30 élményalapú  
digitális és programozótábor

6 – 18 éves kíváncsi és kreatív elméknek 

� LOGISCOOL BUDAÖRS
2040 Budaörs, Office Park, Szabadság út 117.
+36 30 695 4844 | hello.budaors@logiscool.com 

Best International Brand
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A K AMA R A E R D E I  KÖ ZÖ S S É G I  H Á Z B A N.. .

... ilyen színes az élet
Méltatlanul keveset írunk 
nyomtatott lapunkban a 
Kamaraerdei Közösségi 
Ház szerteágazó program-
jairól, pedig az egészen 
kicsi gyerekektől az óvodá-
sokon és iskolásokon át a 
felnőtteknek szóló foglal-
kozásokig találhatunk 
náluk kedvünkre valót. 

 Eddig elsősorban a ház 
Facebook oldalán érte-

sülhettünk róla, de mire lapunk 
megjelenik elkészül a közösségi 
ház új weboldala http://www.
kamaraerdeikozossegihaz.com. 
Amiről vajon mit emelt ki ké-

résünkre Kovácsné Lupás Adri-
enn intézményvezető?  “Nádas 
Nándor magatartáskutató és sze-
mélyiség profilozó előadásait és 
numerológia tanfolyamát, illetve 
folytatódik idén is a népszerű stí-
lustanácsadás Rákóczi Judittal, 
erre már hetekkel előre betelnek 
a helyek. Teltházas szokott lenne 
az élményfestés. Megszerették 
a szülők a minden nap délelőtt 
számukra is társaságot jelentő 
csodavilág játszóházat, ahova 
bölcsisekkel várjuk őket. És ne 
hagyjuk ki a latin tánc tanfolya-
mot, ide értelemszűen felnőttek 
jönnek. És hogy tényleg senki ne 
maradjon le semmiről, a webol-
dalunk megújítása mellett ezen-
túl bejelentkezünk a Tiktokon 

és Az Instagrammon is. A leg-
jobb persze az, ha a környéken 
élők személyesen eljönnek  va-
lamelyik óránkra, előadásunkra 
vagy rendezvényünkre. Sőt, akár 
egy szülinapra ki is bérelhető a 
kamarerdei közösségi ház épü-
lete, és ekkor sem csak a helyet 
adjuk, hanem kívánság szerinti 
programot a gyerekek számára, 
válaszható tematikával.

M I N D S Z E N T Y Ó V O DA É S I S KO L A

30 éves
A Mindszenty József 
Római Katolikus Óvoda és 
Nyelvoktató Német 
Nemzetiségű Általános 
Iskola fennállásának har-
mincadik tanévében jár 
és ezt a kerek évfordulót 
egész éves ünnepségsoro-
zattal tisztelik meg.

 30 éves a budaörsi római 
katolikus óvoda és iskola. 

1993. szeptember 25-én alapí-
tották meg az akkor Szent Vin-
céről nevezett óvodát és 1994. 
március 25-én az iskolát.

Ebből az alkalomból az in-
tézmény nagyszabású ünnep-
ségsorozatot szervez, amely 
már tavaly megkezdődött a 
Mindszenty 30 biciklitúrával és 
novemberben azzal az  ünnepi 
szentmisével, melyet  Spányi 
Antal, a Székesfehérvári egyház-
megye megyéspüspöke mutatott 
be a budaörsi plébániatemplom-
ban  Hajdu Ferenc  helynökkel 

és  Nobilis Márió  püspöki ta-
nácsos-plébániai kormányzóval 
egyetemben.   Az idén  február 
9-én 17 órakor  pedig a török-
bálinti Munkácsy Mihály Mű-
velődési Házban folytatódik az 
ünneplés, ahol a  Mindszenty 
Művészeti Gála keretében az is-
kola jelenlegi és volt tanítványai 
is fellépnek.

„Annak idején az iskolát 
szülők kérésére az alapítók azért 
hozták létre, hogy a gyerekek 
katolikus és német nemzetiségi 
nevelésben részesülhessenek. Ez 
a harminc év azt bizonyítja, 
hogy van létjogosultsága a ka-
tolikus oktatásnak-nevelésnek 
Budaörsön. A kerek évfordulós 
programsorozat része lesz ta-
vasszal az  Öregdiák találkozó 
márciusban  és a  Mindszenty 
30 városi gyalogtúra április 
közepén.  Júniusban pedig 
egy nagy családi nappal zárul 
az ünnepségsorozat lezárása.

A harmincéves Mindszenty 
iskola méltán lehet büszke a 
benne zajló munkára, hiszen 

országos tekintetben és a buda-
örsi általános iskolák közül is ki-
emelkedő eredményeik  van-
nak az itt tanuló diákoknak, ami 
a kompetenciaméréseken és a 
központi felvételi vizsga ered-
ményeiből látszik, utóbbin idén 
a nyolcadikosoknak több mint 
a fele 80 pont felett teljesített. 
Ezen kívül a  nyelvtanulásra is 
nagy hangsúlyt fektetnek, a di-
ákok nyelvvizsgáját a Deutsche 
Sprachdiplom-ot is nagy arány-
ban teszik le a tanulók minden 
tavasszal.

A Mindszenty iskola iránt 
érdeklődők számára  2024. feb-
ruár 14-én lesz a leendő első-
sök szülői tájékoztatója, ahol 
megismerhetik az iskola szel-
lemiségét, értékrendjét,  elvá-
rásait,  valamint találkozhatnak 
a pedagógusokkal és a leendő 1. 
osztályok tanítóival.  2024. feb-
ruár 16. 16 órai és 2024. már-
cius 21. 16 órai kezdettel pedig 
játékos ismerkedő foglalkozást 
szerveznek az iskolába készülő 
óvodások részére.                    b. é. 

A BUDAÖRSI
 TANODA 

MEGÚJULT...
. . .  É S  M É G TÖ B B 

P R O G R AM OT 
K Í N Á L I D É N

Amióta tavaly a Temp-
lom térről a Farkasréti útra 
köl tözött  a Budaörsi Tano-
da  az  alap tevékenységük, a   
gye rekek korrepetálása  mel-
lett, számos új programmal bő-
vült a kínálatuk. 

Januárban az épületet ép-
pen felújították, és ez idő alatt a 
tanulók – egy esetleges baleset 
megelőzése érdekében – ide-
iglenesen a Templom térre a 
BabTérbe jártak, de az admi-
nisztrációs munka és a továb-
bi tevékenységek előkészítése 
zavartalanul folyt. Erről  Laka-
tos György  ügyvezető kurá-

tor a Buda Környéki Televízió 
riporterének számolt be. A 
folytatódó programok:  felnőt-
teknek a Nyitott kórus, ahova 
mindenkit várnak, aki szeret 
énekelni, nem szükséges zenei 
előképzettség. Továbbá  dobol-
ni, gitározni, énekelni, tán-
colni tanítják a gyerekeket. 
Van már tankert, tehát egy kö-
zösségi kert, amit a gyerekek-
kel művelnek meg. Lesz idén 
is  nemzetközi ifjúsági csere-
program, lesznek nyári  tábo-
rok. Az elmúlt évben elindult 
a  mesekávézó, ezt szeretnék 
kibővíteni és egy tényleges ká-
vézót kialakítani, ami helyet 
ad majd a meseolvasásnak, 
mesenézésnek.  Érdemes tehát 
figyelni a tanoda honlapját és 
faliújságját az aktualitásokért! 

A tévériport itt láthAtó: 

http://budakornyekitv.hu/

kihivas-ele-nez-a-budaorsi-

tanoda-2024-ben/

12 2024. FEBRUÁR
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A VÁ R O S I  KÖ NY V TÁ R 

Ideiglenesen 
kinyitott a  

művelődési házban

2024. január 22-től a 
Gróf Bercsényi 
Zsuzsanna Városi 
Könyvtár – az elhúzódó 
felújítási munkálatok 
miatt – bizonytalan 
időre és korlátozott 
lehetőségekkel – átköl-
tözött a Jókai Mór 
Művelődési Házba. Jó 
hír, hogy zömmel a leg-
újabb beszerzésekből áll 
a kínálat, rossz hír, hogy 
lépcsőn kell felmenni a 
mini könyvtárba.

 A hozzávetőlegesen 
ezer kötetet számláló 

mini könyvtár a Szabadság 
út 26. szám alatt, a Jókai Mór 
Művelődési Házban nyitott 
meg, hogy amíg a könyvtár 
épületének felújítási munkái 
tartanak, addig is – habár 
csak korlátozottan – igény-
be lehessen venni a könyvtár 
szolgáltatásait. Ez a jelen állás 
szerint hónapokban mérhető. 
A művelődési házon belül az 
emeleten, a két kabinetterem-
ben található most a könyv-
tár, az egyikben a felnőtt és a 
zenei részleg (CD-k, DVD-k, 
hangoskönyvek, diafilmek), a 
másikban a gyerekkönyvtár 
kapott ideiglenes otthont.

Temesiné Haag Beatrix, 
a könyvtár igazgatója a TV 
2040 vele készült interjújában 
elmondta, hogy a könyvtár 
jelenlegi működése a szemé-
lyes böngészést teszi lehetővé, 
mert nincs adatbázis, amiből 
keresni lehetne most (ezért az 
előre összekészítés szolgálta-
tása is szünetel).

Közel ezer könyvet hoz-
tak át a könyvtárból, főleg az 
utóbbi hónapok beszerzéseit, 
de a kínálat a polchelyek függ-
vényében még bővülni fog, il-
letve végre vissza lehet hozni a 
korábban kikölcsönzött köny-
veket, így azok is gyarapítják 
majd a mini könyvtárat.

A mérettel együtt szű-
kültek a lehetőségek is, így 
a szokásos hat helyett most 
egyszerre csak három könyvet 
lehet kikölcsönözni, illetve rö-
videbb a nyitvatartási idő is.

Nyitvatartás: hétfőn 12 – 
18, kedd-péntek 10–16 óráig.

I LYE N V O LT J O R DÁ N F E R E N C 
 B I O LÓ G U S E LŐA DÁ S A

„Hogy természet-
védelem?

 Olyan nincs!”  
„Alkalmazkodás és jövő: 
ember a földi ökosziszté-
mában” – ezzel a címmel 
tartott előadást Jordán 
Ferenc biológus, az MTA 
doktora, a Trentoi 
Egyetem elméleti ökológia 
vezető kutatója a budaörsi 
Jókai Mór Művelődési 
Házban tegnap este, azaz 
2024. január 17-én. Arra 
kereste a választ,  milyen 
fontos összefüggések felis-
merése segíthet abban, 
hogy kicsit korrigáljuk a 
jövőnket.

 A természetben és a tár-
sadalomban is egyre na-

gyobb, egyre gyorsabb változá-
sokkal szembesülünk. A klíma-
változás, a trópusi eredetű be-
tegségek megjelenése, az édesvíz 
hiánya vagy éppen a társadalmi 
konfliktusok egy része mind 
ugyanarra vezethető vissza: 
ember és természet megromló 
kapcsolatára – mondta Jordán 
Ferenc. Az előadás arra kereste 
a választ,  milyen fontos össze-
függések felismerése segíthet 
abban, hogy kicsit korrigáljuk 
a jövőnket.  Mit tanulhatunk 
a természettől, hogyan lehe-
tünk képesek rugalmasabbá és 
alkalmazkodóképesebbé válni?

„Mint biológus, arra kere-
sem a választ, hogy  mit ron-

tottunk el a bolygón” – kezdte 
mondandóját az előadó. „Nem 
vagyok szociológus vagy köz-
gazdász, így elsősorban a bio-
lógusi szemszögből vizsgálom a 
dolgokat.”

(...) „Hogy természetvéde-
lem? Olyan nincs!”  – állította 
az előadó, „mert amelyik jó 
az egyik fajnak, az lehet, hogy 
rossz a másiknak.” Rendszer in-
dikátorok vannak, vagyis látha-
tó tünet vagy változás, amelyből 
egy belső, szemmel láthatatlan 
állapotra vagy változásra lehet 
következtetni. Bonyolult rend-
szerek vannak – hallhattuk. 

ÉS MÉG ERRŐL IS SZÓ VOLT: 

Óránként 2,5 faj hal ki manap-
ság. Ha egy tó körül kivágjuk a 
nádast, az olyan a természet-
nek, mintha egy embernek az 
immunrendszerét roncsol-
nánk szét. Egy év alatt két föld-
nyi fogyasztással feléljük gyer-
mekeink jövőjét. Európában 
a vécét kristálytiszta ivóvízzel 
húzzuk le, miközben Afriká-
ban a tócsából isznak. A politi-
kusok a rövid távú érdekeiket 
nézik, míg a társadalomnak 
a hosszú távú gondolkodásra 
lenne szüksége.

E. m.

A tEljEs cikk:
 http://budaorsinaplo.hu/ 

hogy-termeszetvedelem-olyan-
nincs-ilyen-volt-jordan-ferenc-

biologus-eloadasa/
 

K U LT Ú R A N A P I  
R E N D H AG YÓ M E G E M L É K E Z É S

„Hümm 
élmény”

A Magyar Kultúra Napján, 
január 22-én Deviszont 
címmel Kemény Zsófi és 
barátai (Horváth Panni, 
Agócs Márton, Csányi 
Péter és Mészáros Péter) 
rendhagyó irodalmi 
műsort adtak elő a Jókai 
Mór Művelődési Házban. 
Mottójuk az érték terem-
tő érték megőrzés volt.

 Dalok, anekdoták, slam 
poetry és spoken word 

szövegek hangzottak el, keve-
redve a kortárs és klasszikus 
irodalomból. Kemény Zsófi úgy 
fogalmazta ezt meg a meghí-
vójában, hogy ez az „amikor a 
nagy klasszikusok kimásznak a 
könyvből és tesznek egy sétát a 
mában”…

Elsőként Agócs Már-
ton  Ady Endre megzenésített 
versét  A nincsen himnuszát 

adta elő, majd Mészáros Péter 
rendhagyó módon idézte meg 
klasszikusainkat. (...)

Ezután Csányi Péter  anek-
dotákat  adott elő, melyben a 
Babits Mihály, Szabó Lőrinc 
Tanner Ilona (aki költőnőként 
Török Sophie néven vált ismert-
té) szerelmi háromszög törté-
netét érintette. Majd a másik 
anekdotában   József Attilának 
Flórához fűződő viszonyáról 
esett szó. Ezt követően Kemény 
Zsófi  Csinszka bőrébe búj-
va  levelet írt Ady Endrének. 
Nagy sikere volt ennek az írá-
sának is. (...) Elárulta, hogy író 
családból származik és ezzel 
kapcsolatos írását adta elő. (…) 
Alapvetően a „Hümm” élmény 
kortalan, ezt érezzük egy jó vers 
hallatán ma is – állította Mészá-
ros Péter.

E. m. 

A tEljEs cikk:

 http://budaorsinaplo.hu/humm-

elmeny-beszamolonk-a-kultura-napi-

rendhagyo-megemlekezesrol/
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 N O V E L L A 

Kifürkészhetetlen utak
Az öregember egy papírzsebkendőt nyújtott 

az ismeretlen lánynak. Nem tudta, hogy an-
nak az érzelmei törtek felszínre, vagy csak a bolond 
februári szél fújta ki a szemét, ami összeborzolta az ő 
hófehér tömött bajszát is, és ami miatt a buszmegálló 
legvédettebb sarkába húzódtak.

– Köszönöm! – törölte le a lány az elgurult könny-
cseppet – Csak magam is megijedtem attól, amit tet-
tem.

– Nahát! – válaszolt az öreg – csak nem valami 
szörnyűséget követett el!

– Sokáig nem tudtam eldönteni, mi legyen, de ma 
felbontottam egy hosszú kapcsolatot, pedig igazán 
nem is volt rá okom – a másik szemét is megtörölte.

– Valaminek csak kellett történnie, hogy így dön-
tött.

– Hát pontosan ez az, hogy nem történt semmi. 
Ez volt a baj. De nem szeretném ilyennel untatni, ez 
tényleg csak az én problémám.

– Nem untat, kedves, és ha jobban esik kimonda-
ni, szívesen meghallgatom, amint látom a busz még 
közel s távol nincs.

– Rendben – válaszolta a lány, majd összeszedte a 
gondolatait, hogyan is kezdjen bele.

– Tetszik tudni, mi öt éve együtt voltunk már. A 
szüleim házában éltünk, az egyik szobát megkaptuk, 
de csak eddig jutottuk. Mentek a napok egyformán, 
túl kényelmesen, a legkisebb változás nélkül. Folyton 
azt éreztem, hogy megrekedtünk. Aztán eljött a har-
mincadik születésnapom. Ekkor megkérdeztem tőle, 
hogy merre tart az életünk? Mi lesz a kapcsolatunk 
sorsa? Tulajdonképp ő mit szeretne tőlem? – itt egy 
pillanatra megállt, a budaörsi dombok felé nézett ré-
veteg tekintettel.

– Mit válaszolt a fiatalember? – erre a lány össze-
rezzent, visszatért a jelenbe.

– Azt, hogy nem tudja. Ennyit. Nem volt semmi 
célja öt év után sem. Harminc éves vagyok. Én már 
azért ennél jóval többre vágyom. És most meg rette-
gek, hogy itt maradtam egyedül, a saját döntésem sú-
lya nyomja a vállam. Eddig legalább volt valakim, még 
ha nem is tartottunk együtt sehova.

– Szerintem jól tette, kisasszony. Az élet számos 
meglepetést tartogat, nem lehet azt mondani, hogy itt 
a vége, csak mert meghozott egy nehéz döntést. Szá-
mos alkalommal éreztem magam is azt, hogy zsákut-
cában, vagy csapdában rekedt az életem, ám valami 
mindig történt, ami előbb-utóbb új útra terelt. Amíg 
jön a következő busz, mint ott a kanyarban a miénk is, 
addig lesz hova menni, csak várni kell.

– Meddő várakozás – mondta a lány – Amikor 
nem tudom meddig várok, és hogy egyáltalán mire. 

Ahogy begördült a busz a megállóba, az öreg 
megnyugtató pillantással nézett a lányra, és elmondta 
neki, hogy minden rendben lesz. Bár nyilván garanci-
át ő sem tudott vállalni semmire, de a lánynak most 
csak ez kellett, hogy valakitől ezt a pár szót hallja, sok-
kal jobban érezte magát ezek után.

A következő hetekben csak futólag látták egymást, 
egyikük leszállt a buszról, vagy a másikuk épp az út 
túloldalán sétált, mikor hogy. Ilyenkor csak intettek 
mindketten. Ezek után évekig nem találkoztak, mégis 
erre a jelentéktelen kis jelenetre egyformán emlékez-
tek.

Öt nyár váltott öt telet, amikor is egy februári, 
ugyanolyan viharos napon a bolond szél próbált átha-
tolni az öregember szövetkabátján. A kesztyűjét igaz-
gatva fordult be a buszmegálló szélvédett sarka felé, 
és ott állt a nő. Jobb kezével egy négyév-forma fiúcska 
kezét fogta, a balt a babakocsin pihentette, amiben 
egy másfél év körüli kisbaba aludt. 

Mosolyogva köszöntek, felismerték egymást.
– Igaza lett – folytatta a lány a beszélgetésüket, 

mintha nem is telt volna el közben számos esztendő. 
– Jött a következő busz, vagy visszafogadta a ré-

gebbi udvarlóját?
– Dehogy, vele azóta sem találkoztam! Tessék el-

képzelni, hogy három héttel később mi történt! Én 
csendes bánatomban készültem arra, hogy egyedül 
öregszem meg, erre a bevásárlóközpontban összefu-
tottam egy fiúval, akivel még húsz éves korunkban 
volt egy nagyon rövid, futó kis kapcsolatunk. Gon-
doljon bele, csak három hét telt el, de ha akkor nem 
lépek, akkor nem hagyom el az előző párom, úgy ezzel 
a fiúval, aki már azóta férjem, nyilván nem mentem 
volna el a bevásárlás után beszélgetni. Másnap haj-
nalig sétáltunk a hideg utcákon, de észre sem vettük, 
hogy fáznánk, mert csak beszélgettünk. megállás nél-
kül. Életem egyik legjobb napja volt. Három hónappal 
később pedig már arra eszméltünk, hogy egyel többen 
leszünk – itt lepillantott a mellette ácsorgó fiúcskára.

– És most boldog?
– Ennél boldogabb nem is lehetnék, a legszeren-

csésebb döntésem volt – mosolygott a lány az öreg 
szemébe.

– Akkor megérte meglépni. Néha szükségünk van 
önmagunktól egy kis lökésre, hogy arra folytassuk 
tovább, amerre igazán kell. Örülök, hogy így alakult 
– mondta, és segített feltenni a nőnek a babakocsit a 
beálló buszra. 

ványAi pál

A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

Bővebb infó jmmh.hu oldalon  

jegyeladás a 

 jmmh.jegy.hu!

Február 10. 
szombat 16.00-18.00

Farsangi  
mulatság 

Almási Misi (Misi bohóc) 
közreműködésével

A belépés díjtalan!
Helyszín: Közösségi Ház 

(Lévai utca 34.)

Február 11. vasárnap 10.00
Csokibár: 
A békakirály

az Aranyszamár  
Bábszínház előadása
Jegyárak: teljes árú: 2000 Ft,  

gyermek jegy (2 éves kortól) 1500 Ft/fő

Február 12. hétfő 
Világjárók:

 9 hónap Erdélyben - 
tapasztalatok az Európai 

Önkéntes Szolgálatról
Előadó: Máthé Szabina

Jegyár: 1000 Ft, diák, 
 nyugdíjas 500 Ft (jmmh.jegy.hu)

Február 13. kedd 19.00
VALENTINNAPI 

Filmklub - 
Kaméleon 

(magyar film, 103 perc, 2008.)

Vezeti: Bárdos Csaba
A belépés díjtalan!

Február 26. hétfő 19.00
Vámos Miklós:

 Teendők halálom után
könyvbemutató előadás

Jegyár elővételben: 3000 Ft,  
az előadás napján: 3500 Ft

Február 29.  
csütörtök 19.00
RégIdők: 

Az erkölcstelen Budapest
Előadó: Kovács Dóra író, 

idegenvezető
Jegyár: 1000 Ft; diák,  

nyugdíjas 500 Ft (jmmh.jegy.hu)

Március 2.  
szombat 10.30-12.00

Kerekítő  
Manó világa

Mondókás 
kiállításmegnyitó 

A belépés díjtalan!

Március 4. hétfő 19.00
Világjárók: 

Kuba
Előadó: Cseh Zsombor

Jegyár: 1000 Ft; diák,  
nyugdíjas 500 Ft (jmmh.jegy.hu)

Március 5. kedd 19.00
Kapcsolatok: 

Generációk harca  
a figyelemért

Steigervald Krisztián  
előadása

Jegyár: elővételben 2500 Ft;  
a helyszínen: 3000 Ft (jmmh.jegy.hu)

Március 6. szerda 19.00
TOP LESZ -

 Kormos Anett stand-up 
comedy

Március 7. csütörtök 19.00
JOGos kérdések: 

Mit lehet tudni  
a CSOK pluszról és  

hogyan érinti ez az ingat-
lan adásvételeket 

Gyakorlati, hasznos infor-
mációk, tippek, trükkök első 

kézből jogászoktól
Jegyár: 1000 Ft, diák,  

nyugdíjas 500 Ft (jmmh.jegy.hu)

Március 10. vasárnap 11.00
Csiribiri - 

Halász Judit koncert
Minden jegy elkelt.

Március 12. kedd 19.00
Filmklub: 
Fehér tenyér

Vezeti: Bárdos Csaba
A belépés díjtalan!
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V E N D É G S É G B E N B U DAÖ R S E L S Ő G YE R M E KO R V O S Á N Á L 

„Jó barátok voltunk  
a gyerekekkel”

A budaörsi egykori és 
mai anyukák 45 éven át 
vitték a gyerekeket 
kisebb-nagyobb beteg-
ségekkel Csorba doktor-
nőhöz. A cikk elkészíté-
séhez a 90. születésnap-
ja után kerestük fel. Mi 
az, amit a mai életta-
pasztalatával másként 
csinálna, mint tette azt 
fiatalon? – kérdeztük 
tőle a beszélgetés vége 
felé. „Lehet, hogy ez 
nagyképűen hangzik, de 
semmit. Mindig igyekez-
tem olyasmit tenni a kis 
betegeimmel, ami az ő 
egyéni fejlődésüket 
segíti” – válaszolta.
 

 Dr. Csorba Magdol-
na  Budaörs első gyer-

mekorvosa. A napokban töl-
tötte be a 90 évet és ez alka-
lomból a polgármester és az 
aljegyző is felköszöntötte bu-
daörsi otthonában. Így amikor 
utána pár nappal, január 23-én 
felkerestük Csilla lánya veres-
egyházi otthonában, ahova ő 
is csak hat éve költözött (mi-
után elsősorban az édesanyja 
gondozása miatt hazatért Los 
Angelesből), magától adódott 
az első kérdés: hogy élte meg 
az idei születésnapját?  „Na-
gyon-nagyon kellemes volt, úgy 
érzem, mindenki jól érezte ma-
gát. Itt voltak a családtagjaim 
is, elsősorban Csilla ugye, meg 
a sógornőm, az unokaöcséim 
és az ő gyerekeik, néhány ba-
rát, volt kollégák, kolléganők. 
Örültem nekik és jó volt velük 
beszélgetni.”

A doktornő korához ké-
pest igen jó egészségnek ör-

vend, bár most éppen a jobb 
kézfejét fájlalja, illetve, ami 
jobban zavarja, hogy „nincs 
erő benne„. Majd amikor 
meglátja, hogy rápillantok 
a másik keze remegésére, 
megjegyzi:  „ez sajnos Par-
kinson-kór, hogy valami jó is 
legyen az életemben”. Viszont 
az esze ugyanolyan éles, mint 
fiatalabb korában és az emlé-
kei sem halványultak, így szí-
vesen mesél. Többek között 
arról az 51 évről, amit gyer-
mekorvosként dolgozott, és 
ebből 45 évet Budaörsön. Tíz 
évvel ezelőtt, tehát 80 évesen 
érezte úgy, hogy elég volt, el-
fáradt. De ne ugorjunk eny-
nyire előre!

„Abszolút nem volt előt-
tem orvos a családunkban, de 
abban az időben, amikor én 
érettségiztem divat volt, hogy 
az egyetemekről felkeresték a 
középiskolákat toborozni, így 
hozzánk is eljöttek Győrbe. Ak-
kor döntöttem el, hogy orvos 
szeretnék lenni, mert segíteni 
akarok az embereknek, ezért 

jelentkeztem az orvosira és a 
legnagyobb meglepetésemre 
fölvettek. Azért lepődtem meg, 
mert nagyon nehéz volt beke-
rülni és azt nem mondanám, 
hogy szuper tanuló voltam, in-
kább a jó mércét ütöttem meg. 
Az egyetem alatt a budapesti 
2-es gyermekklinikán töltöt-
tem a gyakorlati időt és  ott 
kötöttem igaz barátságot a 
gyerekekkel.  Nagyon jó volt 
azt látni, hogy a kis beteg beke-
rül félig élettelenül és az orvosi 
segítségnek köszönhetően más-
nap rázza a kiságyat.”

Az egyetemi évek alatt 
születtek meg gyermekei, egy 
ikerpár. Akkoriban még nem 
volt ultrahang készülék, csak 
fa tölcsér az orvosi vizsgá-
latokhoz, azonban ismerős 
révén a Kútvölgyi kórházba 
került – ahova akkor még 
csak a pártvezéreknek volt be-
lépője -, ahol terhessége vége 
felé megröntgenezték és ekkor 
csodálkoztak rá, hogy ikreket 
vár. A kisfiú és a kislány aztán 
rendben megszülettek, mind-

ketten két kiló feletti súllyal, 
és a kórház dolgozói csodájára 
jártak a kis medikának.

„Az egyetem után megint 
szerencsém volt, mert szóltak, 
hogy a Rókus kórház gyerek-
osztályán megüresedett egy 
állás, amit megpályáztam és 
megkaptam. Onnan úgy ke-
rültem Budaörsre, hogy járási 
gyerekorvost kerestek és meg-
kérdezték, hogy elvállalom-e, 
amire boldogan mondtam 
igent. De mivel az nem töltötte 
ki a munkaidőmet, így lettem 
mellette Budaörsön az első 
házi gyermekorvos. Azt hi-
szem, hogy szeretettel és biza-
lommal fogadtak. Mikor is volt 
ez? Az 1970-es éveg végén…”

Ezekre az időkre is szíve-
sen emlékszik vissza, holott 
a munkakörülményei távol-
ról sem voltak ideálisak. A 
rendelkezésére álló eszközök 
minimálisak voltak és még 
telefon sem volt az első rende-
lőben, melyet az akkori Marx 
Károly utcában (ma Károly 
király út) alakítottak ki a vé-
dőnő házának egy részében. A 
Templom téri gyógyszertárba 
telefonálhatott, aki a doktor-
nővel akart beszélni. A buda-
örsi egykori és mai anyukák 
tehát 45 éven át vitték hozzá 

a gyerekeket kisebb-nagyobb 
betegségekkel, aki mellé érke-
zése után pár év múlva meg-
érkezett dr. Németh Györgyi 
és dr. Kulin Enikő is, sajnos 
már egyikük sincs köztünk, il-
letve dr. Márkus József. Magdi 
néni szerint inkább a három 
nő („de Márkus doktor is min-
dig empátiával állt mellénk„) 
szorosan együttműködtek. Ha 
például „volt egy nehéz eset, ez 
alatt azt értem, hogy nehezen 
diagnosztizálható, akkor meg-
beszéltük.” Illetve a helyettesí-
téseket is úgy szervezték meg, 
hogy a szülők mindig számít-
hassanak rájuk. Ami pedig a 
gyermekek gyógyításának a 
szakmai és emberi oldalát ille-
ti, kérdéseinkre válaszolgatva 
elmesélte, hogy mindennek 
az alapja az volt, hogy „jó ba-
rátok voltunk a gyerekekkel. 
Tényleg, ezt most komolyan 
mondom, minden azon mú-
lik a későbbiekben, hogy  az 
első találkozáskor a kapcso-
lat kialakításához mennyi 
türelem, szeretet és kedves-
ség járul”  – mondta.  „Ap-
róság, de szerették, talán ma 
is szeretik a gyerekek, hogy 
vizsgálat után szoktunk adni 
nekik egy kis matricát. Volt is 
egy kisfiú, aki mindig úgy jött 

be, ‘ugye adsz nekem levonót’, 
mert így nevezte el a matricát 
a lehúzható része miatt. Hon-
nan voltak? Valószínűleg az 
orvoslátogatóktól kaptuk. (…) 
Van rossz emlékem is, hogy 
injekció után az ijedtségtől egy 
gyerek pár pillanatra elvesz-
tette az eszméletét. Az asszisz-
tensem ettől szintén megijedt, 
de nekem nyugodtnak kellett 
maradnom és rendbe is jött a 
gyerek. (…)” Sokan voltak a 
körzetben vagy inkább keve-
sen?  „Szerintem pont jó volt. 
Nem mondom, egy-egy has-
menéses járványkor este tízkor 
még a területen voltam.” A 
doktornő nem véletlenül fo-
galmazott úgy, hogy a „terü-
leten” nem pedig a „rendelő-
ben”, mert a mai gyakorlattal 
szemben ő és az akkori kollé-
gái gyakran mentek házhoz a 
kis betegekhez. Mi volt ennek 
az oka?  „Mert  megismertem 
a környezetet, láttam, hogy 
otthon hogy bánnak a gye-
rekkel, ami fontos információ 
volt  a helyes diagnózishoz és 
hogy megértsem a gyerek vi-
selkedését, mert a szülőtől ezt 
vagy azt látja, vagy éppen nem 
látja. És más kapcsolat alakult 
ki így a családokkal, jobban 
megbíztak bennem, jobban el-
fogadták a tanácsaimat.”

Mi az, amit a doktornő a 
mai élettapasztalatával más-
ként csinálna, mint tette azt 
fiatalon? „Lehet, hogy ez nagy-
képűen hangzik, de semmit. 
Mindig igyekeztem olyasmit 
tenni a kis betegeimmel, ami 
az ő egyéni fejlődésüket segí-
ti.”  És azon sem változtatna 
utólag sem, hogy élete felét 
Budaörsön töltötte – tudjuk 
még meg -, mert szereti a vá-
ros fekvését, az utcán rákö-
szönő embereket.

Mi az, amire a doktornő a 
hivatása mellett még szívesen 
emlékszik vissza, mi az, ami 
régen és akár most is kikap-
csolja? – kérdeztük végül. A 
zene az első, amit megemlített, 
és mint kiderült, egészen a pá-
lyaválasztásig maga is zongo-
rázott, olyan jól, hogy amikor 
anyagi okok miatt abba kellett 

volna hagynia a különórákat, 
a zongora tanára ingyen vál-
lalta a folytatást. Kicsit meg is 
haragudott, mert Magdolna a 
zenei karrier helyett az orvosi 
hivatást választotta. Szintén 
gyerekkorában versenyszerű-
en  tornázott, amit – persze 
hobbi szinten, illetve az egész-
sége érdekben – mind a napi 
napig beiktat a napirendjébe, 
soha nem hagyná ki a gyógy-
tornásztól megtanult gyakor-
latok elvégzését. És amiről 
még nem beszéltünk, hogy 
egészen a közelmúltig  renge-
teget utazott, illetve utaztak 
előbb a férjével, akivel Rómá-
ban jártak legelőször. Majd 
a családdal, illetve az utóbbi 
években a lányával. A Covid 
miatti lezárások előtt például 
egyetlen évben háromszor is 
útra keltek: „voltunk Olaszor-
szágban, Erdélyben és Török-
országban.”  Persze jó lenne 
még most is menni, de 90 éve-
sen már a balatoni nyaralóig 
is fárasztó néha eljutni – teszi 
hozzá. A legemlékezetesebb 
pedig „a Niagara vízesés, gyö-
nyörű.” Visszatérő úti céljaik 
nem voltak, mert az álmuk 
az volt, hogy minél több he-
lyet, minél több embert és 
életformát megismerjenek. 
„Emlékek? Mindegyikből ma-
radt valami, hiszen az apró kis 
tárgyakat azért hoztuk haza, 
hogy arra ránézve később 
eszünkbe jusson, honnan szár-
mazik.”

Már éppen kikapcsolom 
a diktafont, amikor Csorba 
doktornőnek még eszébe jut 
valami. A hosszú munkássága 
alatt kapott kitüntetések: egy 
járási, egy miniszteri dicséret 
és a 2006-ban kapott Budaörs 
Egészségügyéért Díj. Jó látni 
az arcán, hogy büszke ezekre 
az elismerésekre, ahogy a 90. 
születésnapján a köszöntések 
is jól estek neki. Ezért na-
gyon szeretném ezt a cikket is 
egy olyan mondattal lezárni, 
aminek biztosan örülni fog, 
amikor elolvassa: köszönünk 
mindent doktornő és kívá-
nunk önnek további, örömteli 
születésnapokat!

EE  –  bé

ELHUNYT 
DR. RAVASZ 

CARMEN JUDIT 
HÁZIORVOS

„2024. január 28-án el-
hunyt dr. Ravasz Carmen 
Judit, aki háziorvosként közel 
négy évtizeden át szolgálta a 
budaörsieket”  – tette közzé a 
szomorú hírt a budaörsi ön-
kormányzat.

Néhány hete még arról ír-
tunk, hogy  a doktornő 2023. 
november 1-től nyugdíjba 
megy,  és így az 1-es számú 
körzetet tartós helyettesítéssel 
veszik át tőle a kollégái. En-
nek okát azonban nem hozta 
nyilvánosságra és azt is csak 
a családtagjai és közeli barátai 
tudták róla, hogy – saját diag-
nózisa szerint is – gyógyítha-
tatlan beteg.

„Többezer beteget látott 
el szinte élete végéig, bete-
gei tisztelték és szerették őt, 
hiszen mindannyian meg-
tapasztalhatták hozzáértését 
és azt az empátiát, ahogyan a 
hozzá fordulókkal törődött. 
Sajnos nem adatott meg neki 
egy munkás élet után a megér-
demelt pihenés, immár nyug-
díjasként”  – olvasható még a 
városháza közleményében.

Ő olyan – ma már sajnos 
egyre ritkább – családorvos 
volt, aki  mindig időt szánt 
egy-egy betegére, és csak és 
kizárólag a személyes talál-
kozáson alapuló gyógyítás-
ban hitt.

„Budaörs Város Önkor-
mányzata részvétét fejezi ki a 
doktornő hozzátartozói, ba-
rátai és betegei felé. Nagyon 
fog hiányozni a városnak a 
doktornő lelkiismeretessége, 
hivatástudata és szakértel-
me.”  Mindannyiunknak már 
most nagyon hiányzik!
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Erről írtunk 30, 20 és 10 évvel 
ezelőtt FEBRUÁRBAN

Tovább lapozgatva az archívumban: februárban ilyenkor már megkezdődött a választási kampány. Állandó témát 
kínált az egészségügy, a kultúra, a civilszervezetek. Cikkeinkből kiderül, hogy a most bezárt ügyeletre 1994-ben 
szerződtettek öt állandó orvost! Hogy a TV2040 vezetője húsz éve akart regionális tévét, amit tíz éve más hozott 
létre. És hogy Sapszon Ferenc  karnagy kapta az első Hauser díjat. No és sok más is…

30 évvel 
ezelőtt

Választási cikkek

1994-ben országgyűlési 
választásokat tartottak, ezért 
a februárban már  kampány-
időszak volt. A Budaörsi Nap-
ló felajánlotta a helyi szerve-
zettel rendelkező pártoknak, 
hogy a választásokig havonta 
egy-egy oldalon bemutat-
kozhassanak. Ezzel a lehető-
séggel a februári lapszámban 
az SZDSZ, az MDF és az  
MSZP élt.

Interjú Wittinghoff 
Tamás polgármes-

terrel
Az önkormányzati vá-

lasztások is négyévente vol-
tak még akkoriban, csak ősz-
szel.  Wittinghoff Tamást 
az első négy évről kérdezte 
Filipszky István, az interjú-
ból kiderül, hogy ez idő alatt 
épült meg a bíróság, a Kesjár 
iskolában megtörtént a tető-
tér beépítése és középiskola is 
létrejött benne. A gáz beveze-
tése folyamatban volt, egy-egy 
bekötés 30-50 ezer forintba 
került, az áfaköltséget a város 
átvállalta. A lakossági tele-
fonhálózat kialakítása egy év 
múlva volt esedékes, a Matáv 
akkorra ígérte. A város anyagi 
helyzete akkor sem volt túl fé-
nyes, mert – ahogy elhangzott 
– a központi költségvetésből 
szűkös bevételek származtak, 
illetve a megörökölt adósság-
ból még voltak hátralékok, így 
nem jutott sok pénz fejleszté-

sekre. Azonban szociálpoli-
tikai intézkedésekre és segít-
ségnyújtásra igen, mert ahogy 
országszerte, úgy Budaörsön 
is nőtt a munkanélküliek ará-
nya és egyre többen éltek lét-
minimum alatt.

Betegellátás – 1994

Az Egészségügyi Központ 
akkori igazgató főorvosá-
val,  dr. Kovács Attilával is 
készült interjú  1994. febru-
árjában arról, mi változik az 
egészségügyben az új évben. 
Az egyik jelentős változás, 
ami nem a betegek számára 
előnyös, hogy a táppénzre 
jogosultak az első 30 nap be-
tegállományra az addigi 75% 
helyett csak 70%-ot kapnak.

Az Egészségügyi Köz-
pont új beruházásai kö-
zött  van egy ultrahang ké-
szülék, ezen kívül a szemé-
szet kapott egy réslámpát, 
a terhesgondozó pedig egy 
kardiótokográfot, illetve min-
den rendelőbe tettek EKG-ké-
szüléket.

Reagált a főorvos az előző 
havi lapban megjelent problé-
mára, mely szerint a lakótele-
piek nehezményezték, hogy (a 
most 2024-ben elhunyt) Dr. 
Ravasz Judit rendelését áthe-
lyezték az Egészségügyi Köz-
pontba, szó nélkül. Dr. Kovács 
Attila a döntést azzal indokol-
ta, hogy a lakótelepen így a 
délelőtti és a délutáni rendelés 
összeér, ami a betegváróban 
is tumultust és feszültséget 
okoz, illetve a takarítás is le-
hetetlen két rendelés között, 
míg az egészségházban az el-
látás magasabb színvonalon 

biztosított és egyébként nagy 
arányban járnak a lakótele-
piek a Kossuth Lajos utcába, 
a szakrendelések miatt. Min-
denesetre a rendelőt visszahe-
lyezik a lakótelepre, úgy oldva 
meg a problémát, hogy az ot-
tani gyógyszertár üres raktár-
helyiségéből alakítanak ki egy 
újabb rendelőt.

És ami a legérdekesebb 
egészségüggyel kapcsola-
tos hír ez év elejéről, hogy 
1994. január 1-től  öt orvost 
szerződtettek az ügyeleti 
ellátásra  az eladdig mindig 
változó, be-beugró orvosok 
helyett. Továbbá  létrehoztak 
egy úgynevezett készenléti 
ügyeletet (ami állami pa-
rancsra 2024 február 1-től 
megszűnt) ,  amely arra volt 
hivatott, hogy hétköznapo-
kon délután három órától a 
körzeti orvosokat mentesítve 
(!) ellássák a sürgős eseteket. 
Ahogy dr. Kovács Attila igaz-
gató-főorvos fogalmazott: Így 
talán csökkenni fog a rende-
lőben a várakozási idő, mivel 
a körzeti orvos nem hagyja 
ott a betegeit, amikor házhoz 
hívják.

20 évvel 
ezelőtt…

Városházi hírek
Tizenöt régi és új iroda 

várja a lakosságot
Interjú Tevanné dr. Südi 

Annamáriával, aki egy éve 
Budaörs jegyzője. Ez idő 
alatt átalakította a városhá-
za szervezeti felépítését és 

hatékonyabbá tette a hivatal-
ban folyó munkát. A korábbi 
osztályok, csoportok helyett 
irodák jöttek létre. Erre azért 
volt szükség, mert túl sok, 
huszonkét ember tartozott a 
jegyző közvetlen irányítása 
alá, s ennyi emberrel nem le-
het hatékonyan dolgozni egy-
szerre, az optimális létszám 
hét-nyolc fő. Az átszervezések 
eredményeként nőtt a hivatal 
dolgozóinak száma. Fontos 
változás még, hogy a hatósá-
gi osztályból kivált a népjólé-
ti iroda, melyhez 2003 végén 
elkészült egy nagyon részletes 
felmérés Budaörs szociális 
helyzetéről, aminek alapján 
új szociális koncepciót tervez-
nek, melyek alapján a szociális 
rendeleteket is újraírják. Ezen 
kívül módosították a Szerve-
zeti Működési Szabályzatot, 
mert a korábbiban sok volt az 
ellentmondás, s ekkor tették 
át a képviselő-testület üléseit 
délelőttre.

Utak és vizek a 
Törökugratón –  

A csatornát már 
átadták, az utcákat 

még tervezik
Még 2004 januárjában volt 

az a lakossági fórum, melynek 
témája a Törökugrató térségé-
nek csatornázása, vízelvezeté-
se és útépítése volt. A jelenlé-
vők száma csaknem elérte a 
150 főt. A térség 12 kilomé-
ternyi szennyvízcsatorna há-
lózatát 2003. decemberében 
adták át. (Az egyes ingatla-
nokhoz a bekötés csak ezután 
történt meg.) A lakossági pa-
naszok egy része a munkások 

rendetlenségére vonatkozott, 
mások azt sérelmezték, hogy 
a vízdíj drágább a Törökugra-
tó térségében, mint a Fővárosi 
Vízművek szolgáltatási terüle-
tén. Az útépítésre vonatkozó 
tervek szerint lakóutcák és 
gyűjtőutak kialakítása volt a 
cél. Ahogy Csákány Róbert, 
a cikk írója fogalmazott: „Ez 
annyit tesz, hogy elsősorban 
a lakosok nyugalma a szem-
pont, nem pedig az autózás 
szerelmeseinek fog kedvezni 
az utcák kialakítása: a lakóut-
cákba akár sebességszabályo-
zók – sávszűkítések, viráglá-
dák, lassító küszöbök (vagyis 
„fekvőrendőrök”) beépítése is 
lehetséges.”

Januártól már tébé 
támogatással teljes 

kapacitással bein-
dult az egynapos 
sebészeti ellátás

A saját anyagi forrásból 
felújított új műtőblokkban 
és kórtermekben, technikai-
lag 2004. februárjától már az 
Országos Egészségbiztosítási 
Pénztár kapacitás-befogadá-
sával megkezdik az ambuláns 
sebészeti műtéteket a budaör-
si rendelőintézetben. A bete-
gek kiválasztása az egynapos 
sebészeti ellátásra szigorú fel-
tételek alapján történik. Nyolc 
szakmában várják a betegeket: 
általános sebészet, nőgyógy-
ászat, ortopédia, traumato-
lógia, kézsebészet, urológia, 
szemészet, plasztikai sebészet. 
A két évre engedélyezett idő-
szakban évente összesen há-
romezer műtét végezhető el, 
egyletesen elosztva.

Az ötvennyolcadik 
évfordulóra – 

Gedanken zur  
58. Jahreswende der 

Vertreibung
A német kisebbség, a ki-

sebbségi önkormányzat és a 
város vezetése együtt emléke-
zett meg koszorúzással és be-
szédekkel a budaörsi svábok 

kitelepítésének 58. évforduló-
ján, január 19-én. A Helytör-
téneti Gyűjtemény igazgatója, 
Kovács József László beszéde 
jelent meg a Budaörsi Nap-
lóban, melyben felidézte a 
történelmi eseményt, végeze-
tül így szólt:  „A sebek lassan 
behegednek. De örök időre 
tanulságot szolgáltatnak: a 
múltat nem szabad elfelej-
teni, tanulni kell belőle. Egy 
testvéri kötelékbe tartozik az 
Óhazában és Újhazában élő 
népes budaörsi közösség. Azt 
tapasztaljuk, hogy az unokák 
nemzedéke sem felejti el az 
Óhazához tartozást, emellett 
hű polgárai az Újhazának. Az 
elűzött németség az 1950-es 
stuttgarti nyilatkozat jegyé-
ben megbocsátotta sérelmeit 
és tekintetét a jövő felé fordí-
totta. Így követve József Attila 
tanácsát: rendezni kell végre 
közös dolgainkat! Azt soha-
sem szabad tűrni, hogy a tü-
relmetlenség bárhol a világon 
embereket űzzön el szülő-
földjéről. Erre is tanulságként 
szolgál az 58 év előtti szomorú 
elűzetés emlékünnepe, azt ta-
nítva, amit Friedrich Schiller 
sugall Örömódájában: Testvér 
lesz majd minden ember / ott, 
hol lengnek szárnyaid  – Alle 
Mensche werden Brüder / wo 
dein sanfter Flügel weiht…! 
Összetartozunk, vigyázunk 
az összetartozás törékeny ér-
tékére!”

Sapszon Ferenc kar-
nagy kapta meg 

elsőként a közműve-
lődési díjat

2004. január 22-én, a Ma-
gyar Kultúra Napja alkalmá-
ból került sor az előző évben 
alapított Hauser József Városi 
Közművelődési Díj ünnepé-
lyes átadására. A budaörsi 
önkormányzat azért alapította 
meg ezt, az egykori tanítóról, 
helytörténészről elnevezett 
díjat, hogy méltóképpen el-
ismerhesse a kultúra terüle-
tén kimagaslót alkotó helyi 
személyiségeket. Elsőként 
Sapszon Ferenc Liszt-díjas 

karnagy, kiváló művész, a Pro-
Musica Kórus vezetője vehette 
át a kitüntetést, aki egyébként 
a Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Főiskola Debreceni Konzer-
vatóriumának professzora is 
volt. A díjátadón fellépett kó-
rusával, s az énekkart Krasz-
nai Gáspár tehetséges – akkor 
még – zenésznövendék kísér-
te zongorajátékával.

 

10 évvel 
ezelőtt…

Választások
2014 tavaszán is válasz-

tásokra készült az ország, 
országgyűlési választásokra. 
Pest megye 2. számú válasz-
tókerületében a februárban 
megjelent Budaörsi Naplóban 
elérhető információk sze-
rint a következők indultak: 
Nándori Csaba (Közösség 
a Társasdalmi Igazságossá-
gért Néppárt), Szél Bernadett 
(LMP), Keller László függet-
lenként, Csenger-Zalán Zsolt 
(Fidesz), Szabóné Müller Tí-
mea (baloldali összefogás), 
Császárné Kollár Tímea (Job-
bik).

„Láttattak” a látássé-
rültek – újra indult  

a BULÁKE érzékenyí-
tő programja az 

iskolásoknak
A Buda-környéki Látás-

sérültek Közhasznú Egyesü-
lete elsősorban tagjaik életét 
segítik támogatással, illetve 
közös programok szervezé-
sével. Másik tevékenységük 
a masszőr munkatársaik által 
nyújtott gyógymasszázs, mely 
orvosi beutalóval kedvezmé-
nyesen vehető igénybe. A har-
madik pedig az általuk szer-
vezett érzékenyítő foglalkozá-
sok iskolásoknak, amely 2014 
elején négy napon át zajlott, 
mely során 280 felső tagoza-
tost vezettek be a saját maguk 
által kidolgozott módszerrel a 
látássérültek mindennapjaiba.

Ha elindul a 4-es 
metró… – ritkábban 

fog járni  
a busz a Móriczra,  

ez már biztos
Megépítették a 4-es metrót 

azzal a céllal, hogy javuljon a 
főváros és az agglomeráció tö-
megközlekedése. A metróhoz 
kapcsolt buszok átszervezése 
azonban a budaörsiek nem 
biztos, hogy jobban járnak, 
mint a metró előtti időszak-
ban. Sőt, még az is egyez-
tetések, tárgyalások témája 
volt, hogy ne járjanak sokkal 
rosszabbul. Ennek okán a 
BKK (Budapesti Közlekedési 
Központ) lakossági tájékoz-
tatót tartott a városházán. A 
mintegy félszáz jelenlévő és 
az interneten hozzászólók 
azt kérték, ne szűnjön meg a 
Móricz Zsigmond körtérre 
közvetlenül járó busz, hogy 
annak, akinek ez eddig így 
volt jó, ne kelljen kötelezően 
átszállnia a metróra.  A BKK 
képviselői nem ígértek semmi 
konkrétat, csak annyit, hogy 
még egyeztetnek a budaörsi 
önkormányzattal ezügyben.

Megszűnt a kötelező 
tüdőszűrés

Senki ne várjon arra, hogy 
értesítést kap az évente egy-
szeri, kötelező tüdőszűrésről, 
mert ez egy 2013. július 2-án 
hatályba lépett rendelet alap-
ján megszűnt – tájékoztatott 
dr. Bocsi István jegyző. A 
tüdőbetegségek megelőzése 
azonban továbbra is fontos, 
ezért behívó nélkül, önkéntes 
alapon is érdemes elmenni 
tüdőszűrésre, ami 40 éves kor 
felett, évente egyszer ingyenes 
és beutaló sem kell hozzá.

b. é. 

A tEljEs cikk: 

http://budaorsinaplo.hu/mirol-

irtunk-30-20-es-10-evvel-ezelott-a-

budaorsi-naploban-februarban/
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B U DAÖ R S I  M E G E M L É K E Z É S

150 éve született Bleyer Jakab  

Városunkban általános 
iskola és a Heimat-
museum is viseli a 
magyarországi német-
ség egyik legnagyobb 
alakjának, az 1874. 
január 25-én a mai 
Szerbia területén fekvő 
Dunacséb községben 
világra jött Bleyer 
Jakabnak a nevét.

 Az éppen másfél év-
százada született iro-

dalomtörténész-f i lológus 
Bleyer tudósként a magyar-
német irodalmi kapcsoló-
dásokat kutatta, a Magyar 
Tudományos Akadémia le-
velező tagjává választották és 
részt vett a Germanisztikai 

Intézet megalapításában is. 
Az első világháború ide-
jén,  1917-ben jelent meg a 
hazai németségről szóló ta-
nulmánya, amelyben kiállt a 
nemzetiség nyelvi- és kultu-
rális jogaiért, miközben kife-
jezte a magyarság iránti mély 
elkötelezettségét is:  „De ami-
kor így nyíltan, amint mindig 
tettem, az én „sváb” népem 
mellé állok, egyúttal fönntar-
tás nélkül vallomást teszek az 
én magyar nemzetemről is. 

A Magyarország számára 
drámai veszteségeket hozó 
trianoni békeszerződés kö-
vetkeztében felerősödő naci-
onalista közhangulat Bleyer 
ellen fordult, aki ennek hatá-
sára távozott a kormányból. 
Lemondása után az 1922-ig, 
majd 1927-től haláláig  or-

szággyűlési képviselőként is 
tevékenykedő Bleyer tovább 
küzdött a több mint félmilliós 
magyarországi németség nyel-
vi és kulturális jogaiért. Céljai 
elérése érdekében  1921-ben 
német nyelvű hetilapot ala-
pított  Sonntagsblatt címmel, 
amely kiemelkedő népszerű-
ségnek örvendett a hazai né-
met agrárnépesség körében, 
valamint országos  egyesü-
letet hozott létre  1923/24-
ben Magyarországi Német 
Népművelődési Egyesület 
(MNNE) néven. A kormány 
által engedélyezett és részben 
ellenőrzött szervezet élére a 
végrehajtó hatalom felé lojá-
lisabb Gratz Gusztáv volt kül-
ügyminiszter került, Bleyer 
pedig az ügyvezető alelnöki 
tisztséget tölthette be. Bleyer 

eszmeiségében egyre nagyobb 
szerepet kapott a német nép-
hez való tartozás tudata, ame-
lyet egyenrangúnak tekintett a 
magyar állam iránti hűséggel. 
Ezt az érzését csak fokozták a 
magyar nemzetiségpolitikával 
kapcsolatos  vélt vagy valós 
csalódásai,  így például az 
1923-as kisebbségi iskolaren-
delet végrehajtásának elhú-
zódása vagy az MNNE helyi 
alapszervezetei megalakulásá-
nak akadályoztatása. Az 1930. 
évi népszámlálás eredménye 
– amely alapján több mint 
70 ezerrel csökkent a hazai 
németek létszáma – lesúj-
totta Bleyert és egyre inkább 
Németországra támaszkodva 
akarta elérni a hazai németség 
nyelvi és kulturális jogainak 
biztosítását, miközben bár 

B E S Z ÁM O LÓ N K A M E G E M L É K E Z É S R Ő L

78 éve volt a kiűzetés
1946. január 19-én 
Budaörsről indult az 
első vonatszerelvény, 
mellyel a magyarországi 
németek kitelepítése 
megkezdődött. E szomo-
rú történelmi esemény 
kapcsán volt január 
21-én vasárnap megem-
lékezés 

 A magyarországi német 
nemzetiségű emberek 

elüldözése a második világ-
háború után 1946 és 1947 
során történt. Budaörs akkori 
lakosságának mintegy 60 szá-
zalékát telepítette ki a magyar 
állam. Az erről való megem-
lékezés idén is a január 19-i 
dátumhoz legközelebb eső va-
sárnap, azaz 21-én volt, amely 
a német nyelvű szentmisével 

kezdődött, a római katolikus 
templomban tartott beszé-
dekkel folytatódott és a Mind-
szenty óvoda falán található 
kitelepítési emléktábla meg-
koszorúzásával fejeződött be.

A fél tizenegy órakor 
kezdődő német nyelvű mise 
után a templomban elhang-
zott a Himnusz, majd a ma-
gyarországi német nemzeti-
ségűek himnusza is, melyet 
eredetileg Ernst Imrich írt 
„Lied der Ungarndeutschen“ 
(Magyarországi németek 
éneke) címmel: „Seid ge-
grüßt ihr deutschen Brüder, 
/ Wachet auf, es ruft die Zeit! 
Laßt uns rühmen, laßt uns 
preisen, / Uns’res Volkes Ei-
nigkeit! Wir sind eines Volkes 
Söhne: / Deutsche Sprache, 
deutsche Art, / Die die Väter 
hochgehalten / Haben treu 
wir uns bewahrt.

Ezt követően a templomi 
pulpituson beszédet mon-
dott  Wittinghoff Tamás, 
Budaörs polgármestere,  Rit-
ter Imre  nemzetiségi ország-
gyűlési képviselő,  Maria-
Theresia Mann, a Budaörsi-
ek Bretzfeldi Múzeumának 
vezetője és  Boros György,  a 
Budaörsi Német Nemzetiségi 
Önkormányzat elnöke.

Wittinghoff Tamás pol-
gármester utalt arra, hogy 
jelenleg is két háború zajlik, 
nem is olyan messze tőlünk, 
az egyik Ukrajnában, a másik 
Izraelben. Sajnálatos módon 
ebből látszik, hogy a szörnyű 
dolgok a világban újra meg 
újra megismétlődnek, holott 
ép ésszel és normális erkölcsi 
érzékkel ezek elfogadhatatla-
nok. Beszédében felsorolta, 
mely politikai erők támasztot-
ták alá a kitelepítés általuk vélt 

szükségességét, a Nemzeti Pa-
rasztpárt és Bajcsy-Zsilinszky 
Endre álláspontját. Alig akad-
tak, akik felemelték szavukat 
ez ellen, megemlítette Bibó 
István Memorandumát és azt, 
hogy akkor a Magyar Nem-
zetben 32 magyar értelmiségi 
fejezte ki tiltakozását.

Ritter Imre beszédének 
elején Márton Áron püspök 
beszédéből idézett, aki 1947-
ben a pápa szavait említette: 
„Rosszak az idők, mert rosz-
szak az emberek. Az emberek-
nek kell megjavulniuk, hogy 

G Ö R Ö G H AG YO MÁ NYO K 

Vaszilopita 
ünnepség

A vaszilopitát hagyomá-
nyosan újév napján sze-
lik fel. A pita felszelése 
a házigazda feladata, 
aki felszeli és szétosztja 
a pitaszeleteket a csa-
ládtagok és az esetleges 
vendégek között, de 
elkülönítenek egy szele-
tet Krisztusnak, az 
Istenszülő Anyának és 
Szent Vazulnak, a ház-
nak és a család távol élő 
tagjainak.

 Egy görög édesség, az 
újév szimbóluma és Szent 

Vazul ünnepéhez kötődik, 
amelyről az ünnep a nevét is 
kapta – tudtuk meg a Budaörsi 
Görög Nemzetiségi Önkor-
mányzat elnökétől Agárdi Spy-
ros Bendegúztól. Sokféle alakja 
van és számtalan módon készí-
tik minden görög családban, 
legyen az polgári vagy agrárc-
salád. A tésztában egy érmét 
rejtenek el, s akinek a vaszilo-
pita-szeletek szétosztásakor az 
érme jut, szerencsés lesz egész 
évben. Néhány mezőgazdasági 
vidéken érme helyett régeb-
ben szalmaszálat, szőlőágat 
vagy olívaágat rejtettek el, attól 
függően, minek a termesztése 
volt jellemző azon a területen, s 
a szerencsésnek, aki megtalálta, 
egész évben jó termése volt.

A hagyomány nem korlá-
tozódik az egyes családokra. Az 
új év napjaiban egészen február 
végéig, különböző egyesületek 
és szervezetek is felvágják a ma-
guk pitáját. Ez a szokás nem an-
nyira régi, a hagyományos sza-
kmák szervezetei kezdték el így 
ápolni ezt a hagyományt.

Amikor Szent Vazul Kes-
zária püspöke volt, a kap-
padókiai kormányzó elég 
erőszakosan érkezett a városba 
beszedni az adót. A lakosok me-
grémültek és védelmet kértek a 
püspöktől. Ő azt mondta nekik, 
hogy gyűjtsenek össze min-
dent, ami értékük van, hogy 
azt odaadják a kormányzónak. 
A szent azonban meggyőzte a 
kormányzót, hogy üres kézzel 
távozzon. Mindez az év utolsó 
napján történt.

Mivel az értéktárgyak 
visszaadása a lakosoknak lénye-
gében lehetetlennek bizonyult, 
a szent javaslatára kisebb pi-
tákat sütöttek, amelyekbe min-
degyikbe egy-egy értéket he-
lyeztek el. Megtörtént a csoda, 
és mindenkinek a saját maga 
által beszolgáltatott érték jutott 
a pitába. Azóta él a hagyomány, 
hogy Szent Vazul pitájába ér-
méket helyeznek el.

E. m. 

A tEljEs cikk: 

http:///budaorsinaplo.hu/

felelevenedtek-a-gorog-

hagyomanyok-budaorson/

erőteljesen meggyengült, de 
teljesen nem szűnt meg a ma-
gyar kormánnyal való párbe-
széde sem. A német politikai 
elittel történt kapcsolatépítése 
ugyanakkor további bizalmat-
lanságot szült vele szemben a 
magyar politikusok körében. 
Bleyer  utolsó parlamenti 
beszédében felsorolta a hazai 

német sérelmeket és nyíltan 
a magyar államhűség meg-
rendüléséről beszélt, ám ez a 
felszólalása is tükrözte ezzel 
kapcsolatos belső küzdelmét, 
amely végül felőrölte őt és 
döntően hozzájárult alig fél 
évvel később, 1933. december 
5-én Budapesten bekövetke-
zett halálához.

Bleyer Jakab – minden 
ellentmondásosságával és 
hibájával együtt – a magyar-
országi németség egyik ki-
emelkedő programadó sze-
mélyisége volt.

Bleyer Budaörsön is járt, 
például 1926-ban részt vett 
egyesülete helyi csoportjának 
megalakulásán, egy másik 
alkalommal pedig Úrnapján 
volt jelen és látta a körmenetet 
és a virágszőnyeget is.

Grósz András

A szErző tEljEs ElőAdásA, AmEly 2024. 
jAnuár 26-án hAnGzott El A 

hEimAtmusEumbAn, Ahol blEyEr 
jAkAbról kiállítás is nyílt, hAmArosAn 

mEGtEkinthEtő A tv2040 műsorán. 

jóra forduljanak az idők.” Majd 
hozzátette, ezek az idők nem 
csak hogy rosszak voltak, ha-
nem embertelenek. A továb-
biakban azt részletezte, milyen 
út vezetett ahhoz, hogy mára 
már országgyűlési képviselete 
van a nemzetiségieknek és mit 
kell tenni ahhoz, hogy a jövő-
ben is megmaradjanak, auto-
nómiájuk jogaival élni tudja-
nak, történelmükre emlékez-
zenek. Az összefogásban látja a 
megoldást ehhez. Felszólalását 
így zárta: „Büszkének kell len-
nünk, hogy a német nemzeti-
ségi identitásunkat megőriz-
zük, megerősítsük!”

Maria-Theresia Mann 

is felszólalt, ő a Budaörsiek 
Bretzfeldi Múzeumának veze-
tője, aki kitelepített budaörsi-
ek leszármazottja is egyben.

Boros György, a Budaörs 
Német Nemzetiségi Önkor-
mányzat elnöke beszédét a 
svábok XVIII. századi bete-
lepítésével kezdte és ecsetelte 
több évszázadon át tartó pél-
dás életvitelüket, a sorukból 
kikerülő tehetséges híressé-
geket, akik meghatározóak a 
Magyarország kultúrája és fej-
lődése szempontjából. Ez a vi-
rágzó kultúra semmisült meg 
a kitelepítéssel. Hangsúlyozta 
ő is, hogy a fiatalok bevoná-
sa a közéletbe, a nemzetiségi 
identitás továbbörökítése fon-
tos feladat. Ahogyan az 1952-
es, Riedl Ferenc összeállította 
Budaörsi Heimatbuch elején 
is áll: „Halottaink emlékére. A 
felnőtteknek emlékezetére. Az 
ifjúságnak okulására…”

b . é. 

bővEbbEn:

 http://budaorsinaplo.hu/78-eve-

volt-a-kiuzetes-beszamolonk-a-

megemlekezesrol/



24 2024. FEBRUÁR Minden témáról bõvebben is olvashatnak a www.budaorsinaplo.hu  oldalon!  25   

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

GYEREKEKET  
VITTEK KÓRHÁZBA  

A HERMAN ISKOLÁBÓL

Az Országos Mentőszolgá-
lat közleménye szerint egy 
budaörsi általános iskolából 
ma délelőtt hét tíz év körüli 
kisgyereket vittek kórházba 
szén-monoxid mérgezés gya-
nújával. Az eset a Herman 
iskolában történt, a pedagó-
gusok értesítették az érintett 
gyerekek szüleit. (...) Fris-
sítés: Az iskola tájékoztatása 
szerint két mentő jelent meg 
szerdán délelőtt az iskolánál, 
továbbá a helyi ügyelet és a 
tűzoltók. Összesen négy gye-
rek került kórházba, közülük 
hármat azonnal hazaenged-
tek,  egy gyermeket tartottak 
bent megfigyelésre. A  rosz-
szullétek oka pedig ismeret-
len, nem valószínű a feltétele-
zett szén-monoxid mérgezés, 
mert szén-monoxidot már a 
mentősök után kiérkező tűz-
oltók sehol nem mértek (köz-
ben esetleg kiszellőztették?, és 
mivel  az iskolában távfűtés 
van, az interneten elterjedt ta-
lálgatás szerinti gázszivárgás is 
kizárt. Bár az eset a szerda esti 
RTL híradóba és több más, or-
szágos sajtóorgánumba beke-
rült, szerencsére jóval nagyobb 
volt a „füstje, mint a lángja.” 

http://budaorsinaplo.hu/szen-
monoxid-mergezes-gyanujaval-het-

gyereket-vittek-korhazba-a-herman-
iskolabol/

BUDAÖRSI  
TÁNCOSOK SIKERE  

ORLANDOBAN UTÁN,  
CARTAGENA ELŐTT

Utoljára 2017. decemberé-
ben tájékoztattunk arról, hogy 
a budaörsi táncos pár,  Nagy 
Edit Lilla és Pék Máté az ame-
rikai Orlandóban járt, a World 
Latin Dance Cup versenyén. A 
pandémia által akadályoztatott 
rendezvények és az egymást 
követő két alkalommal Mexi-
kóban való versenyzést köve-
tően ismét az Amerikai Egye-
sült Államokban versenyezhe-
tett a páros, amelyhez a Nem-
zeti Tehetség Program által 
nyújtott anyagi segítséget. Az 
orlandoi, World Salsa Summit 
Championship egy új helyszí-
nen megrendezett verseny – 
amelyet eddig Miamiban tar-
tottak – hét napon keresztül, 
számos ország versenyzőjének 
adott otthont, többek között 
Magyarországnak is. A páros 
két, fél-profi, „rising star” ka-
tegóriában indult. Edit és Máté 
a „bachata classic” versenyben 
első helyezést ért el, míg a pá-
ros „salsa on2” vagy másnéven 
mambo kategóriában – egy 
olasz és egy mexikói páros 
mögött – a harmadik helyen 
végeztek.

IDÉN IS ELINDULT 
A SZERELMI7PRÓBA

Idén is megszervezte a 
Szerelmi7Próba elnevezésű 
programsorozatot és játékos 
párterápiát a Budaörsi Párka-
pocs Egyesület. A 2024. január 
17-től február 25-ig tartó idő-
szakban házaspárok, szerel-
mespárok közös élményszer-
zések során építhetik kapcso-
latukat, ehhez hét nyilvános 
rendezvényen vehetnek részt 
és két, a projektet támogató 
budaörsi cég kedvezménye-
iben részesülhetnek. Az első 
esemény szerda este volt a 
PostArt-on, ahol Dr. Pécsi Rita 
Egymás kedvéért születtünk 
című előadását hallgathatták 
meg a résztvevők.
A Szerelmi7Próbát 2017-ben 
rendezte meg először a Budaör-
si Párkapocs Egyesület, a Házas-
ság Hete nemzetközi esemény-
sorozat keretében. 

 http://budaorsinaplo.hu/iden-is-
elindult-a-szerelmi7proba/

ÁLLANDÓSÁG 
ÉS VÁLTOZÁS 

A BUDAÖRSI EGÉSZSÉG
ÜGYI KÖZPONTBAN

Sorozatunkban helyi cégeket 
kérdeztünk, miként zárták 
2023-at, mire számítanak 
2024-ben. Zsákai Zoltánnak, 
az egészségügyi központ – ma 
már TritonLife Magánkórház 
Budaörs – vezetőjének újévi 
gondolatait is olvashatták.
Ha magánemberként gondol-
kodunk az egészségünkről – 
vagy az egészségügyről –, nem 
szeretjük a változást, a megszo-
kottat keressük, sőt a nosztal-
giák sem állnak távol tőlünk: 
régen minden jobb volt! Hát 
persze, hogy jobb, ha egyszer 
fiatalok és egészségesek vol-
tunk… A budaörsi szakrendelő 
üzemeltetőjeként mi az érem 
másik oldalát is nézzük. (...)

http://budaorsinaplo.hu/allandosag-
es-valtozas-a-budaorsi-egeszsegugyi-

kozpontban/

E G Y E B E K  KÖ Z Ö T T  E R R Ő L  O L VA S H A T N A K  M É G  A  b u d a o r s i n a p l o . h u  O N L I N E  Ú J S Á G O N
KIHEZ FORDULJUNK,  

HA KÓBOR  
KUTYÁT LÁTUNK?

Egyre gyakoribb, hogy sza-
badon engedett kutya vagy 
kutyák ijesztgetik a futókat, 
sétálókat közterületeken. A 
békésebbeket vannak, akik 
megpróbálják befogni és 
megkeresni a gazdáját, má-
sok lefotózzák és a közösségi 
oldalakon osztják meg, hol 
látták az állatot. De mi a hi-
vatalos teendő?
Budaörsön a Budaörsi Ál-
latmenhely gondoskodik a 
kóborló állatok befogásáról, 
ellátásáról, tulajdonjogának 
átruházásáról.
 

AZ EBRENDÉSZETI TELEP 
 ELÉRHETŐSÉGE:

telefon: +36-70/601-6712  
Varga Anita

telep +36-70/601-6710 Tóth István
telepvezető: +36-70/601-6700, 

+36-70/601-6701  
Cuadrado Alarcon Alfa

Gyepmester: +36 70 601 6701  
(Budaörs területén talált állat, 

tetem esetén hívható)
e-mail cím:  

budaorsiallatmenhely@gmail.com
AZ EBRENDÉSZETI TELEP 
CÍME: 2045 TÖRÖKBÁLINT,  

HRSZ: 097/98

KÉT BUDAÖRSI  
PÁLYÁZATRA IS LEHET 

SZAVAZNI
A Tesco vásárlói az áruházak 
gyűjtőládáiba bedobott zse-
tonokkal dönthetik el, hogy 
a továbbjutó pályázók közül 
ki milyen értékű támogatást 
kapjon a vállalattól a helyi 
közösségeket segítő kezdemé-
nyezése megvalósítására.  Ja-
nuár 15. és február 11. között 
a Tesco vásárlói így összesen 
mintegy 42 millió forint sor-
sát vehetik a kezükbe ország-
szerte 59 körzetben.  Körze-
tenként a legtöbb szavazattal 
rendelkező szervezet 400 
ezer, a második 200 ezer, 

míg a harmadik 100 ezer fo-
rint támogatásban részesül. 
A Tesco 14. közösségépítő pá-
lyázatára összesen 395 jelent-
kezés érkezett be. Két bu-
daörsi pályázatot találtunk. 
Az egyik: Humane Vocis 
Alapítvány (Marcinka-Májer 
Emese által képviselt Buda-
örsi Nő közösség informális 
csoport) Barack Pál és Pali 
sétálója. A másik: Kutyával 
az Emberért Alapítvány Ál-
latasszisztált foglalkozások 
az MRE Bethesda Gyermek-
kórházban.

 http://budaorsinaplo.hu/ket-budaorsi-
palyazatra-is-lehet-szavazni/

AZ ÖNKORMÁNYZAT 
HOGYAN PRÓBÁLJA 

MEGVÉDENI  
A BUDAÖRSIEKET  
AZ ÁLLAM KÁROS  

DÖNTÉSEITŐL?
Az önkormányzat hogyan 
próbálja megvédeni a buda-
örsieket az állam káros dön-
téseitől? – bár nem szándé-
kosan, de az aktuális témákat 
áttekintve erről beszélgetett 
a ma (január 26. péntek) esti 
Hétközben című műsorban 
Wittinghoff Tamás polgár-
mesterrel a TV2040 műsor-
vezetője Kállai Lajos.
„Az ebben a vicces, vagy in-
kább tragikus – jegyezte meg 
a polgármester –, hogy ami-
kor  tájékoztató anyagot  tet-
tünk közzé az ügyeleti rend-
szer átalakításáról és arról, 
hogy mindent megpróbálunk 
megtenni, hogy Budaörsön 
(…) megmaradjon a 24 órá-
ban elérhető ellátás, valaki a 
Facebook-on ugyanezt kér-
dezte. (…)”

http://budaorsinaplo.hu/
az-onkormanyzat-hogyan-probalja-

megvedeni-a-budaorsieket-az-
onkormanyzat-karos-donteseitol/

– J O G Á S Z S Z E M M E L

Az élettárs  
nem örökös…

 

Az élettársi együttélés-
nek vannak olyan hát-
rányai, melyekre sokan 
nem gondolnak, ezért 
számukra váratlan 
problémák merülhet-
nek fel például párjuk 
halálakor, amikor a 
hagyatéki eljárásra 
kerül sor.

Az élettársi kapcsolatok 
aránya az elmúlt 20 évben 
a statisztikai adatok szerint 
nem nőtt ugyan, de tovább-
ra is igen magas, így nem-
csak társadalmi szempont-
ból, de jogilag is  érdemes 
foglalkozni vele. Azoknál, 
ahol nincs gyerek min-
den második pár nem köt 
házasságot, egy gyermek 
esetén a 28-29 százalékuk, 
két gyermek esetén a 14-15 
százalékuk, de még három 
gyermek esetén is megha-
ladja az arányuk az 5 százalé-
kot, illetve négy vagy annál 
több gyermek esetén a 2-3 
százalékot. (2001-től 2016-ig 
publikált adatok.) És bizony 
sokan abban a hitben élnek, 
hogy az élettársi kapcsolat 
azonos jogokat biztosít a 
számukra, mint a házasság, 
különösen ha már 20-30 éve 
fennáll. De nem így van.

Ügyfeleim körében is 
előfordult, hogy szerződést 
kötni jöttek el, férjemnek és 
feleségemnek szólították 
egymást és csak a beszélge-
tés végén derült ki, hogy va-
lójában nem házastársakról 
van szó. Több más esetben 
pedig már a hagyatéki eljá-
rás során hallottam a magára 
maradt élettárstól érvként, 
hogy már miért ne járna neki 

az örökség, hiszen özvegyi 
nyugdíjat is kap. Valóban, 
az özvegyi nyugdíj megilleti 
a volt élettársat is, ha meg-
szakítás nélkül együtt élnek 
legalább tíz éve, illetve közös 
gyermek esetén egy éve. De 
az örökségre más jogszabá-
lyok vannak érvényben, és a 
jelenlegi szabályozás sze-
rint az örökhagyó élettár-
sa nem törvényes örökös. 
Ezért, ha az örökhagyó nem 
végrendelkezett, vagy tett 
ugyan végintézkedést, de 
abban az élettársára nem ha-
gyott semmilyen vagyontár-
gyat, akkor a túlélő élettárs 
nem örökölhet az örökhagyó 
után. És ezen az sem változ-
tat érdemben, ha esetleg 
keletkezett élettársi közös 
vagyon, és egy szétválás 
esetén volna mit megoszta-
niuk. Különváláskor ugyanis 
valóban, bármelyik élettárs 
követelheti a másiktól az 
együttélés alatt keletkezett 
vagyonszaporulat rá eső ré-
szét. De az az élők közötti 
jogviszony, haláleset esetén 
viszont az öröklési jogi sza-
bályok lépnek be.

Élettársi kapcsolatban 
tehát az elhunyt után örö-
kölni kizárólag végintéz-
kedés alapján lehet. Egy 
szabályos végrendelet va-
lóban rendezni tudja az 
élettárs öröklési pozícióját. 
Mindenképpen javaslom 
ezért, hogy írjanak végren-
delet és érdeklődjenek, illet-
ve konzultáljanak jogásszal 
a végrendelet megtételét 
megelőzően, elsősorban a 
kötelesrészre jogosultak kö-
réről.

dr. morAvcsik krisztinA

BőveBBen: 

moravcsik.hu

NYUGODJ 
BÉKÉBEN 

MARCSI!

„Ott pihensz, ahol már 
nem fáj semmi, s nyugodal-
madat nem zavarja senki. Éle-
ted elszállt, mint a virágillat, 
de emléked ragyog, mint fé-
nyes csillag. Nyugodj békében 
Marcsi!” – tette közzé a Bu-
daörsi Egészségügyi Központ 
tegnap a közösségi oldalán.

Nagy Mária, vagy ahogy 
mindenki szólított Marcsi 
munkáját 2018-ban Budaörs 
Egészségéért Díjjal ismerte 
el a budaörsi önkormányzat. 
Ekkor írtuk róla: 

Nagy Mária 1986-ban 
szerzett általános ápoló, általá-
nos asszisztensi végzettséget. 
2004. óta dolgozik Budaörsön 
az egészségügyi központban. 
Részt vett az Irányított Beteg-
ellátási Rendszer kistérségi 
kiépítésében, fejlesztésében, 
koordinálásában. 2008-tól a 
gazdasági igazgató munkáját 
segítette. 2011-ben az Egyna-
pos sebészetre került, ahol a 
műtétek előkészítése, koordi-
nálása volt a feladata. Jelen-
leg a Jump Consulting Kft. 
munkatársa. Feladatai közé 
tartozik a Budaörsi Egészség-
ügyi Központ működésével 
kapcsolatos hatósági engedé-
lyek megszerzése, az ehhez 
szükséges folyamatok koor-
dinálása. Valamennyi felada-
tát mindig a munkaadó iránt 
elkötelezett, megbízható, pon-
tos munkatársként végezte.
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Bu da ör si Nap ló 
Ki ad ja: Budaörsi Nap ló Bt. 
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A „Közúti elektromos jármű beszerzés támogatása vállalkozásoknak RRF-10.10.1-24” című pályázati kiíráshoz kapcsolódó állami támogatás elnyerése 
esetén értendő. Az állami támogatás részletei a https://www.palyazat.gov.hu/ linken érhetők el. A képen látható autó illusztráció, mely opcionális 
kiegészítőkkel is fel van szerelve. Kombinált használat esetén, a WLTP mérési ciklus szerint az Opel Corsa Electric modellek energiafogyasztása 

14,3-17,1 kWh/100 km, CO2 kibocsátása: 0 g/km, hatótávja 354-402 km változattól és forgalmi viszonyoktól függően.

www.opel.hu

ÚJ OPEL CORSA ELECTRIC

AKÁR ÁLLAMI 
TÁMOGATÁSSAL?


